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400  میلیارد دلار سرمایه گذاری در راه است

منافع سند همکاری 
۲۵ ساله با چین برای ایران

بخشودگی جرایم مالیاتی 
تا سقف ۳ میلیارد ریال

درآمد 106 هزار میلیاردی 
مولدسازی دارایی ها 
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سرمقاله

تسهیل فعالیت نخبگان 
بازگشته به کشور

بــرای نخبــگان و فــارغ 
التحصیلانــی کــه قصد 
بازگشت به کشور و فعالیت 
در حوزه فناوری کشــور را 
دارند باید زیرســاخت ها فراهم شــد. به عبارتی 
زیرساخت های مربوط به کسب و کارهایی که قصد 
حضور و فعالیت در آنها را دارند باید به بهترین شکل 
ممکن ایجاد شود. نخبگان اگر بخواند وارد بازار کار 
شوند و یا ایده و محصول خود را به بازار ارایه دهند 
نیاز به زیرساخت و بستر مناسب دارند.  فناوری های 
مورد نیاز، ملاحظات قانونی، معافیت ها و تسهیلات 
باید به خوبی فراهم شود. تسریع در تغییر قوانین 

باید دیده شود...

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری اطلاعات

متن کامل  د ر صفحه 4

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

با افزایش کیفیت و سرعت 
ارتباطات دین خودمان 

به مردم را ادا می کنیم

280 استارت آپ توسط نخبگان بازگشته به کشور شکل  گرفته است

رونق استارت آپ ها  با  بازگشت نخبگان
صفحه4

صفحه3

آغاز شماره گذاری خودرو  در مناطق آزاد 
بند   عرضه    خودروهای   وارداتی   در    بورس  کالا   حذف   شد

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: اینترنت 
بدون فیلتر به اساتید مانند اینترنت خبرنگاری است 
که وزارت ارتباطات به برخی خبرنگاران داده است. 
وزرای ارتباطات و علوم آخرین وضعیت دسترسی به 
اینترنت باز ویژه اساتید دانشگاه ها را اعلام کردند. 
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
درباره اینکه اینترنــت بدون فیلتر برای اســاتید 
دانشگاه ها چه زمانی فعال می شود، گفت: اینترنت 
بدون فیلتر به اساتید مانند اینترنت خبرنگاری است 

که وزارت ارتباطات به برخی خبرنگاران داده است.
وی افزود: این اینترنت برای دسترســی اساتید به 
سایت هایی که تحریم شده اند و برخی از سایت هایی 
که کاربــرد چندگانه دارند و احیانــاً مورد پالایش 
)فیلتر( قرار گرفته اند ارائه می شود. وزیر ارتباطات 
با اشاره به زمان اجرایی شــدن این موضوع گفت: 
درحال فراهم کردن این امکان هســتیم ولی هنوز 

عملیاتی و اجرایی نشــده است. وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین 
با اشاره به حضور باشــکوه مردم در 

راهپیمایــی 22 بهمن امســال و 
بابیان اینکه ایــن مردم واقعاً 

بی نظیــر هســتند و باید 
قدردان صبر و نجابتشان 
بود، تأکید کرد که باید 
با کار و تلاش مجدانه 
و به همــت و تلاش 
خانواده ارتباطات، 
تجربه کاربری  مردم 
عزیزمان را در حوزه 

ارتباطی چه...

اجتماعی

اعضای شورای شهر تهران به یک فوریت لایحه اعطای 
مجوز به شهرداری تهران جهت اعمال ضریب کاهشی 
برای بدهکاران عوارض تردد در محدوده های طرح 

ترافیک و کنترل آلودگی هوا رأی مثبت دادند. 
به گزارش ایسنا، صبح امروز بررسی یک فوریت لایحه 
اعطای مجوز به شهرداری تهران جهت اعمال ضریب 
کاهشی برای بدهکاران عوارض تردد در محدوده های 
طرح ترافیک و کنترل آلودگی هوا روی میز بررسی در 
شورای شهر تهران قرار گرفت و بهرامی معاون حمل و 
نقل و ترافیک شهرداری تهران گفت: از سال ۹۷ بحث 
کنترل هوشمند محدوده طرح ترافیک مطرح شد؛ 

اما ۵۰ درصد افراد عوارض خود را پرداخت نکرده اند 
که عددی حدود 2۵۰۰ میلیارد تومان می شود. وی با 
بیان اینکه اگر این عوارض تا پایان امســال پرداخت 
نشود مشمول 2 درصد افزایش نرخ می شود، اظهار 
کرد: ما درخواست داریم که اگر افراد عوارض خود را 
تا پایان اسفند ماه سال جاری پرداخت کنند بتوانند 
از ۳۰ درصد تخفیف بهره مند شوند. به گزارش ایسنا، 
اعضای شورای شهر تهران در نهایت به یک فوریت 
اعطای مجوز به شهرداری تهران جهت اعمال ضریب 
کاهشی برای بدهکاران عوارض تردد در محدوده های 

طرح ترافیک و کنترل آلودگی هوا رأی مثبت دادند.

ماجــرای حادثــه تروریســتی شــاهچراغ در 
قالب مینی ســریال برای پخــش از تلویزیون 
ساخته می شود.شــامگاه چهارشــنبه ۴ آبان 
۱۴۰۱ یک تروریســت عامل وهابی - تکفیری 
با حمله مســلحانه بــه حرم مطهر شــاهچراغ 
)ع( در شــیراز ۱۵ زن، مــرد و کــودک را بــه 
شــهادت رســاند و ۱۹ نفر را مجروح کرد.این 
حمله تروریســتی قرار است در قالب یک مینی 
ســریال برای پخش از تلویزیون تولید شــود و 
در حال حاضر ابراهیم امینی نگارش فیلمنامه 
 سریال را که اثری مستند- داستانی خواهد بود 

را برعهده دارد.
ابراهیم امینی کار حرفــه ای خود را از تلویزیون 
آغاز کرد و ســال ۱۳۹۱ در ســریال »آخرین 
روزهای زمستان« به کارگردانی محمدحسین 

مهدویان بــه عنوان بازیگردان فعالیت داشــته 
است.

گرچه موفقیت این اثر نســبت به آثار شاخص 
بعدیش مانند فیلــم »لاتاری«، بیشــتر نبود، 
اما تجربه خوبی برای ابراهیم امینی محســوب 
می شود و همکاری با هنرمندانی همچون حامد 
پورمحمدی، مهدی زمین پرداز، مجتبی شفیعی 
و ســهیل بابایی را تجربه کرد.اثر مهم ابراهیم 
امینی در گام بعدی فعالیت در فیلم »لاتاری« 
به کارگردانی محمدحسین مهدویان محسوب 
می شــود.با توجه به اینکه مهم ترین آثار امینی 
با همکاری محمدحســین مهدویان به مرحله 
تولید می رسد،  احتمال دارد مهدویان با توجه به 
ساختار مستند داستانی این اثر، کارگردانی آن را 

برعهده داشته باشد.

جشــنواره موســیقی فجر در بخش های اســتان 
ها، موســیقی پاپ، پژوهش، رقابتــی، جایزه باربد، 
غیررقابتی، جشنواره جشنواره ها، جایزه ترانه، جایزه 

موسیقی و رسانه، سرود و بین الملل برگزار می شود.
با اعلام دبیرخانه، بخش های مختلف سی و هشتمین 
جشنواره موسیقی فجر اعلام و معرفی شدند. این دوره 
از جشنواره شامل بخش استان ها، پژوهش، رقابتی، 
جایزه باربد، غیر رقابتی )ارکسترال، کلاسیک، پاپ، 
ردیف دستگاهی، نواحی، هنرستان های موسیقی(، 
جشنواره جشنواره ها، جایزه ترانه، جایزه موسیقی و 

رسانه، بخش سرود و بخش بین الملل خواهد بود.
در بخش استان ها نیز استان گلســتان با ۳۴ اجرا، 
استان آذربایجان شرقی با 2۰ اجرا، استان کرمانشاه 
با ۱۸ اجرا، استان خراسان شمالی با ۱۴ اجرا، استان 
زنجان با ۱2 اجرا، استان هرمزگان با ۱2 اجرا، جنوب 
کرمان با ۱۱ اجرا، اســتان کهگیلویه و بویراحمد با 
۱۱ اجرا، استان مازندران با ۸ اجرا، استان همدان با 
۶ اجرا، استان بوشهر با ۶ اجرا، استان البرز با ۵ اجرا، 
استان لرستان با ۵ اجرا، استان گیلان با ۴ اجرا میزبان 
مخاطبان سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر 

هستند.
بخش پژوهش این دوره از جشــنواره موسیقی فجر 
هم به مدت پنــج روز به میزبانی رادیــو گفتگو و به 
صورت زنده برگزار می شود و هنرمندان موسیقی و 
کارشناسان درباره موضوعات حوزه موسیقی به بحث 
و تبادل نظر خواهند پرداخت. حضور جریان های نوین 
موسیقی و صدا در ایران که در بازنگری صورت های 
شــنیداری به ایده پردازی واجرا بدون پیش داوری 
مرسوم در ساخت و اجرای موسیقی متداول می پردازد 
نیز یکی از مؤلفه های »بخش رقابتی« جشنواره سی 
و هشتم است که در این دوره به عنوان جایزه ویژه به 

جشنواره اضافه شده است.

»جایزه باربد« نیــز با هدف معرفــی و تقدیر از آثار 
برگزیده اهالی موسیقی ایران، اعتلای هنر موسیقی و 
ارتقای سلیقه و فرهنگ شنیداری مخاطبان، صیانت از 
هویت ملی مبتنی بر آموزه های آئینی و ایرانی، تقویت 
و حمایت از هنر خلاق به ویــژه ایده و اجراهای صدا 

وموسیقی نسل جوان برگزار می شود.
بخش غیر رقابتی هم با هدف شناســایی، ظرفیت 
سازی و حمایت از فعالیت های خلاقانه ی هنرمندان و 
گروههای موسیقی سراسر کشور، با اولویت معیارهای 
هنری در هر شاخه از موسیقی پیش روی مخاطبان 

قرار می گیرد.
»جشنواره جشنواره ها« هم بخش جدید جشنواره 
موسیقی فجر در دوره سی و هشــتم است که برای 
نخستین بار بعنوان بخش نمایشــگاهی این دوره از 
جشنواره حضور دارد، در این بخش پوستر و جدول 
ادوار مختلف جشنواره موسیقی فجر به همراه فیلم 
اجراهای صحنه ای برگزیده در دوره های گذشته برای 

مخاطبان به نمایش گذاشته می شود.
در بخش »جایزه ترانه« نیز متن ترانه هایی که از مهر 
۱۴۰۰ تا مهر ۱۴۰۱ به صورت تک آهنگ یا در قالب 
آلبوم موسیقی از سوی مؤسسات یا اشخاص حقیقی 
و حقوقی پس از دریافت مجوز از دفتر موسیقی تولید 
و منتشر شــده اند، توســط هیئت داوران بررسی و 

ترانه های برگزیده معرفی می شوند.
»جایزه موسیقی و رسانه« هم در دو محور و با هدف 
تجلیل از نقش اهالی رسانه در زمینه نقد و هم افزایی 
حوزه موسیقی، افزایش نقش رسانه ها در توجه عمومی 
به موسیقی و کلام، فرهنگ سازی با موسیقی، افزایش 
سواد هنر موســیقی در بین عموم جامعه، توجه به 
گونه های مختلف موسیقی، به ویژه موسیقی نواحی 
و خرده فرهنگ ها و تبیین موسیقی به عنوان کالای 

فرهنگی برگزار می شود.

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا بار دیگر در راستای 
سیاســت ایران هراسی واشــنگتن و نگرانی ایالات 
متحده از تحکیم روابط تهران با دیگر کشورها مدعی 
شد که جمهوری اســلامی ایران چالش هایی برای 
نظام بین الملل ایجاد می کند که واشنگتن را نگران 
می سازد. ند پرایس سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
روز دوشنبه به وقت محلی در پاســخ به سوالی در 
واکنش به آغاز دیدار رسمی آیت الله رئیسی رییس 
جمهوری اســلامی ایران از چین به رغم آنکه گفت 
درباره اهداف این سفر صحبتی نمی کند و آن را به 
طرفین واگذار کرد اما با تکرار ادعاهای واشنگتن افزود: 
چندی پیش آمریکا تلاشی هماهنگ برای تعامل با 
چین در مورد برنامه هسته ای ایران انجام داد، زیرا ما 

آن را چالشی برای هر دو کشور می دانیم.
ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا ادامه داد: روابط 
دوجانبه ما با چین پیچیده است. این پیچیده ترین 
و احتمالاً مهمترین رابطه دوجانبه ما با هر کشوری 
است. این رابطه جنبه های مختلفی دارد که در درجه 
اول رقابتی اســت. جنبه هایی وجود دارد که بالقوه 
متعارض هستند، به همین دلیل است که ما بر حفظ 

خطوط ارتباطی با چین باز تمرکز کردیم.
ند پرایس ادعا کرد، اما موضوعاتــی وجود دارند که 
ظرفیت همکاری میان آمریکا و چین داشــته و دو 
کشور در این زمینه منافع مشــترک دارند. در مورد 
ایران، همکاری با چین در چارچوب ۱+۵ دقیقاً به این 
دلیل بود که برنامه هسته ای ایران چالشی برای آمریکا 
و چین است. سخنگوی وزارت خارجه آمریکا مدعی 
شد، ایران برای سیستم بین المللی چالش های دیگری 
نیز ایجاد می کند که بر چین نیز تاثیر می گذارند. این 
چالش های ایران، آمریکا را نیز شدت نگران می کند. 
این مقام دولت بایدن در راستای سیاست های ایران 
هراسی و چین هراسی خود مدعی شد: هر کشوری 
باید ماهیت رابطه خود با چین را تعیین کند. اما وقتی 
صحبت از ایران به میان می آید، ما معتقدیم مهم است 
که سایر جهان اعلام کند که پیشرفت های هسته ای 
ایران، تلاش های این کشور برای صدور تروریسم و 
تاثیر گذاری بد در سراسر منطقه وفراتر از آن، مورد 

قبول نیست و جهان از آن حمایت نمی کند.
ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا درباره سفر هیات 
آمریکایی به ریاست رابرت مالی نماینده ویژه آمریکا 
در امور ایران به ریاض برای شرکت در نشست های 
کارگروه شــورای همکاری خلیج فارس از ۱۳ تا ۱۶ 
فوریه )2۴ بهمن تا 2۷ بهمن ماه( نیز گفت: این هیات 
که راب مالی ریاست آن را برعهده دارد با نمایندگان 
دولت های عضو شــورای همکاری خلیــج  فارس و 
دبیرکل این شــورا برای بحث دربــاره اولویت های 

مشترک ما دیدار خواهند کرد.
این مقام وزارت خارجه آمریکا درباره محورهای این 
نشست گفت: سه کارگروه وجود دارد که یکی از آنها 
بر دفاع یکپارچه هوایی و موشــکی و امنیت دریایی 

تمرکز دارد. وی مدعی شد: کارگروهی نیز بر ایران 
و چالش هایی که این کشور ایجاد می کند متمرکز 
است و کارگروه سومی نیز وجود دارد که بر مبارزه با 
تروریسم متمرکز است . بنابراین هیأت آمریکایی در 

تمامی این کارگروهها مشارکت خواهد داشت.
وی درباره نشست ضدایرانی در دانشگاه جورج تاون 
واشنگتن نیز با حمایت از آن مدعی شد: هیچ کس از 
جمله دولت ایالات متحده نمی تواند ادعا کند که از 
طرف مردم داخل ایران صحبت می کند. فقط ایرانی 
ها  می توانند ایــن کار را انجام دهند. البته وظیفه ما 
این است که به آنها گوش دهیم و به هر طریقی که 
می توانیم از آنها حمایت کنیم. ســخنگوی وزارت 
خارجه دولت بایدن مدعی شد: ما همچنین از نزدیک 
به سخنان رهبران جامعه دیاسپورا )دور از وطن( گوش 
می دهیم. ما می خواهیم نظرات و دیدگاههای آنها را 
بشنویم زیرا می دانیم که اقوام نزدیک بسیاری از آنها در 
ایران به سرمی  برند. وی درباره ادعای روزنامه انگلیسی 
گاردین مبنی بر ارســال محموله جدید پهپادهای 
ایرانی با قایق و هواپیمای دولتی به روسیه نیز با بیان 
اینکه در جایگاهی نیست که آن گزارش  را تأیید کند، 
ادعاهای واشنگتن را تکرار و مدعی شد: از اواسط سال 
گذشته درباره روابط رو به گسترش نظامی و امنیتی 
میان ایران و روسیه هشدار داده بودیم که تنها یکطرفه 
نیست که  ایران فناوری پهپادی به روسیه ارائه کند 
بلکه یک دو طرفه است و روسیه نیز کالاهایی را که 
ایران به آن نیاز دارد و می خواهد برای سرویس های 

نظامی و امنیتی خود داشته باشد، فراهم می کند.
ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا در ادامه ادعاهای 
ضد ایرانی افزود: در حال انجــام اقدامات لازم برای 
مقابله با این رابطه و مقابله با انتقال فناوری هستیم 
و از اختیارات خود برای تأثیرگذاری خوب استفاده 
و این ارتباط را آشکار کرده ایم. پرایس با اذعان ادامه 
سیاست فشار حداکثری علیه تهران اظهار کرد: به 
تشویق کشــورهای جهان برای حفظ تمرکز بر این 
موضوع ادامه می دهیم تا بعنوان کشورهای مسول در 
سراسر جهان برای مقابله با تهدیدی عمیق برای مردم 
اوکراین و همچنین یــک رابطه امنیتی که ظرفیت 
تهدید برای مردم فراتر از اوکراین را دارد، هر کاری که 
می توانیم انجام دهیم. رئیس  جمهوری اسلامی  ایران 
در صدر هیأتی بلندپایه از مقامات سیاسی و اقتصادی 
و به دعوت رسمی »شی جین پینگ« همتای چینی 
خود به پکن سفر کرده است که در فرودگاه بین المللی 
این شهر، مورد استقبال وزیر فرهنگ و گردشگری 
چین قرار گرفت. معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور، 
سفر رئیس جمهور را نخستین سفر دولتی به چین در 
دو دهه گذشته عنوان کرد و گفت که این سفر با آداب 
کامل تشریفات انجام می شود که نشان از توجه میزبان 
است. محمد جمشــیدی راهبرد دولت جمهوری 
اسلامی را سیاســت همگرایی اقتصادی با تمرکز بر 
حوزه آسیا عنوان کرد که مورد توجه ویژه جدی است.

رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی وزارت 
آموزش و پرورش از تعطیلی 2۰۰ آموزشگاه علمی 
غیرمجاز از ابتدای سال جاری تا کنون خبر داد و تاکید 
کرد که همه آموزشگاه های علمی که داوطلب زیر 2۰ 
سال سن می پذیرند باید از آموزش و پرورش مجوز 
داشته باشــند. احمد محمودزاده در این باره اظهار 
کرد: در خصوص آموزشــگاه های غیرمجاز، محکم 

ایستاده ایم که یا مجوز اخذ کنند و یا بسته شوند.
وی افزود: از ابتدای ســال جاری 2۰۰ آموزشــگاه 
غیرمجاز بسته شده اند و به شدت پیگیر ساماندهی 
آموزشــگاه ها هســتیم. رئیس ســازمان مدارس و 
مراکز غیردولتی وزارت آمــوزش و پرورش با تاکید 
براینکه اجازه فعالیت به آموزشــگاه های غیرمجاز 
چه در فضای حقیقــی و چه در فضــای مجازی را 
نخواهیــم داد و باید جلوی آن گرفته شــود گفت: 
یک آموزشــگاه هرچقدر هم که خوب باشــد اگر 
مجوز فعالیت نداشته باشــد نمی تواند ادامه بدهد. 

اولین اقدام باید این باشــد که آموزشگاه های علمی 
 برای زیر 2۰ ســاله ها باید از آموزش و پرورش مجوز 
دریافت کننــد. محمودزاده ادامــه داد: با متخلفان 
برخورد جدی می کنیم و به اســتانها تذکر داده ایم 
که این موضــوع را با جدیت دنبــال کنند. تعطیلی 
غیرمجازها، ادامه دارد و حتی آموزشگاه های وابسته 
به دستگاه ها نیز اگر عضو زیر 2۰ سال می پذیرند باید 
مجوزشان را با آموزش و پرورش تطبیق دهند. این 
حوزه نظارتی است و مراکز آموزشی ما باید شناسنامه 
دار باشند تا بدانیم با چه کسی در حوزه تعلیم و تربیت 

و آموزش فرزندانمان طرف هستیم.
وی همچنین در پاسخ به پرسشــی مبنی بر اینکه 
بندی در لایحه بودجــه ۱۴۰2 وجود دارد که به لغو 
معافیت مالیاتی موسسات کنکوری و... اشاره دارد آیا 
آموزشگاه های علمی آزاد نیز مشمول این بند خواهند 
بود گفت: خیر، آموزشگاه های علمی آزاد چهار درصد 

مالیات پرداخت می کنند.

رییس مرکز مدیریت شــبکه وزارت بهداشت با اشاره 
به اینکه برنامه پزشــک خانواده برای شهرهای بالای 
2۰ هزار نفر جمعیت از اردیبهشــت سال آتی اجرایی 
خواهد شــد، جزئیات برنامه را تشریح کرد. مصطفی 
رضایی درباره برنامه های وزارت بهداشت برای گسترش 
پزشکی خانواده در ســال ۱۴۰2، اظهار کرد: در سال 
جاری تصمیم بر این شــد که برنامه پزشکی خانواده 
در مناطق روستایی و شهرهای زیر 2۰ هزار نفر را که از 
سال ها قبل شکل گرفته بود، تکمیل کرده و نظام ارجاع 
آن را با برطرف کردن ضعف ها، تقویت کنیم. وی افزود: 
توسعه برنامه پزشکی خانواده به مناطق شهری پیش 
از نیازهای مالی و بودجه ای، نیازمند تعهد تمام ارکان 
نظام از دولت، مجلس و... برای اجرای کامل اســت. با 
شــکل گیری این تعهد و تخصیص بودجه متناسب، 
ان شاءالله از اردیبشــهت ۱۴۰2 با برنامه ریزی صورت 
گرفته، توسعه برنامه پزشکی خانواده به مناطق شهری 

رقم خواهد خورد. وی با اشــاره به اینکه برای اجرای 
طرح در شهرهای بالای 2۰ هزارنفر جمعیت روش های 
مختلفی در نظر گرفته شده است، بیان کرد: بخشی از 
تصمیم وابسته به این است که سازمان برنامه و بودجه 
چه اعتباری را برای اجرای طرح در نظر گرفته است، 
قرار است کار از استان هایی که بالاترین آمادگی را در 
اجرا دارند آغاز شود. هدف نهایی این است که پوشش 
برنامه پزشکی خانواده برای همه جمعیت شهری بالای 
2۰ هزار نفر که بالای ۵۵ میلیون نفر جمعیت را شامل 
می شود، محقق شود. او ادامه داد: یکی از پیشنهادها این 
است که از استان هایی کار را شروع کنیم که بالاترین 
سهم جمعیت بیمه شدگان بیمه سلامت را دارند؛ چون 
چالش های اجرای این برنامه در دانشــگاه های علوم 
پزشکی این شهرها کمترخواهد بود. در ادامه نیز می توان 
اجرای برنامه را در اســتان های محروم و مرزی برنامه 

ریزی کرد ودر نهایت سایر استان ها وارد برنامه شوند.

واکنش آمریکا به سفر رئیس جمهور ایران به چینتخفیف ۳۰ درصدی بدهی عوارض طرح ترافیک 

تعطیلی ۲00 آموزشگاه علمی غیرمجاز

توسعه »پزشک خانواده« به شهرها 

سياسیفرهنگی 

سریال حادثه تروریستی شاهچراغ ساخته می شود

بخش های مختلف سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر
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اقتصاد2
ایران

شاخص بورس ۱۰ هزار واحد 
افت کرد

شــاخص بورس در جریان معاملات بازار سرمایه 
با افت ۱۰ هــزار واحدی روبه رو شــد. در جریان 
دادوستدهای امروز بازار سرمایه بیش از 5میلیارد 
و 739میلیون ســهم و حق تقدم به ارزشی بالغ بر 
3هزار و 936میلیارد تومان در بیش از 384هزار 
نوبت مورد دادوستد قرار گرفت و شاخص بورس با 
افت ۱۰هزار و 3۱4واحدی در ارتفاع یک میلیون و 

537هزار و 963واحد قرار گرفت.
بیشترین اثر منفی بر دماســنج بازار سهام در روز 
جاری به نام نمادهای معاملاتی شرکت های صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس، گســترش نفت و گاز 
پارسیان و سرمایه گذاری تامین اجتماعی شد و در 
مقابل شرکت های فولاد کاوه جنوب کیش، معدنی 
و صنعتی گل گهر و بانک سینا با رشد خود مانع افت 

بیشتر نماگر بازار سهام شدند.
بر اساس این گزارش، در بازارهای فرابورس ایران 
هم با معامله 5میلیارد و ۱68میلیون ورقه به ارزش 
4هزار و 8۰3میلیارد تومــان در 2۰۱هزار نوبت، 
شاخص فرابورس )آیفکس( ۱4۰واحد افت کرد 
و در ارتفاع 2۰هزار و 3۰واحد قرار گرفت. در این 
بازار هم بیشــترین اثر منفی بر شاخص فرابورس 
به نام نمادهای پلیمر آریا ساسول، بیمه پاسارگاد و 
پتروشیمی مارون بیشترین اثر منفی بر این نماگر به 
نام شرکتهای سرمایه گذاری مس سرچشمه، سنگ 

آهن گهر زمین و توسعه مسیر برق گیلان شد.

تجارت سالانه ایران و آمریکا از 
۵۶ میلیون دلار گذشت

مبادلات تجاری آمریکا و ایران در سال 2۰22 با 
رشد 4۰ درصدی نسبت به سال قبل از آن مواجه 
شد و به 56.7 میلیون دلار رسید. جدیدترین آمار 
منتشر شده از سوی اداره آمار آمریکا نشان می دهد 
مبادلات تجاری این کشور با ایران در سال گذشته 

میلادی رشد 4۰ درصدی داشته است.
مبادلات تجاری دو کشور در ۱2 ماهه سال 2۰2۱ 
بالغ بر 4۰.5 میلیون دلار بوده که این رقم در ۱2 
ماهه ســال 2۰22 به 56.7 میلیون دلار افزایش 
یافته است. بر اساس این گزارش صادرات آمریکا 
به ایران در ماه های ژانویه تا دسامبر 2۰22 بالغ بر 
45.5 میلیون دلار بوده است که این رقم نسبت به 
سال 2۰2۱ رشد ۱6 درصدی داشته است. آمریکا 
در سال 2۰2۱ بالغ بر 39.3 میلیون دلار کالا به 
ایران صادر کرده بود. واردات آمریکا از ایران در سال 
2۰22 رشد قابل توجه 9 برابری داشته و به ۱۱.2 
میلیون دلار رسیده است. در سال 2۰2۱ واردات 
آمریکا از ایران تنها ۱.2 میلیون دلار گزارش شده 
بود. مبادلات تجاری ایران و آمریکا حجم ناچیزی 
از تجارت دو کشور را تشــکیل می دهد. ایران در 
میان مقاصد صادراتی آمریکا در سال 2۰22 رتبه 
۱75 و در میان منابع وارداتی این کشور رتبه ۱72 

را به خود اختصاص داده است.

اخبار

در حالی آیت الله رئیســی 
رئیس جمهور در ســفری 
ســه روزه وارد پکن شده 
که اجرایی شــدن ســند 
همکاری جامع 25ســاله 
ایران ـ چین یکی از اهداف مهم ســفر اعلام شده 
اســت، ســندی که در صورت اجرایی شــدن تا 
4۰۰میلیارد دلار جذب سرمایه گذاری برای ایران 
در پی دارد. به گزارش تسنیم، بر اساس اعلام معاون 
سیاســی دفتر رئیس جمهور، اجرایی  کردن توافق 
جامع 25 ساله ایران و چین یکی از مهمترین اهداف 
سفر آیت الله رئیســی رئیس جمهور به پکن است، 
سفر ســه روزه ای که وزرای اقتصاد، امور خارجه، 
جهاد کشــاورزی، راه، صمت و نفــت و همچنین 
رئیس کل بانک مرکزی آقای رئیســی را همراهی 

می کنند.
اما توافق جامع 25ســاله ایــران و چین که پس از 
مطرح شــدن، مورد انتقاد وسیع غربگرایان کشور 
ما قرار گرفت، چه منافعی برای ایــران دارد؟ امیر 
دلیری کارشناس اقتصادی و معاون اسبق وزارت 
اقتصاد با بیان این که امضاء سند همکاری با چین، 
راه را برای ایجاد یک واحد پولی مشترک باز خواهد 
کرد، معتقد است: ســرمایه گذاری مستقیم چین 
در بخشهای مهم اقتصادی ایران پاسخ مناسبی به 

اقدامات ایذائی آمریکاست.
این کارشــناس اقتصادی و مدرس دانشگاه با بیان 
اینکه پیشنهاد همکاریهای بلندمدت ایران و چین 
ابتدا در سفر رییس جمهور چین به ایران در بهمن 
ســال 94 و در پی ملاقات با رهبــر فرزانه انقلاب 
اسلامی مطرح گردید ، گفت: این سند در زمانی به 
امضاء رســید که ایران در اوج تحریمهای یکجانبه 
و تحت فشــارهای حداکثری در سه سال گذشته 
آمریکا قرار داشته اســت، این تحریمها حتی برای 
واردات دارو در شرایط ویژه کرونایی به واسطه بستن 
کلیه ارتباطات بانکی، بیمه ای و جلوگیری از هرگونه 
تبادل و انتقال ارز، فشار زیادی به بخش واردات و 
صادرات ایران وارد کرد. به رغم تحمل فشــارهای 
همه جانبه به اقشار مختلف جامعه با درآمدهای کم 
و متوسط به علت تشدید افزایش نرخ تورم و کاهش 
مجدد ارزش پول ملی، کشــور از پوســته سخت 

فشارهای اقتصادی بیرون آمد و مشکلات عمده را با 
اهرم مقاومت پشت سر گذاشته است.

معاون اسبق وزارت اقتصاد می گوید: سند راهبردی 
همکاریهای درازمدت بین جمهوری اسلامی ایران 
و چین در شرایطی امضاء شد که آمریکا تحریمهای 
ظالمانه وضع شده توسط ترامپ به منظور وارد آوردن 
فشارهای حداکثری را لغو نکرده و تحریمهای خود 
را به دو کشور روسیه و چین تعمیم داده است، لذا 
امضاء این سند راهبردی، بهترین فرصت و موقعیت 
سیاســی، اقتصادی، نظامی و امنیتــی را برای دو 
کشور فراهم کرده است. تقویت این بلوک بندی با 
کشور روســیه و هند و پیوستن کشورهای همسو 
مانند عراق، افغانستان، پاکستان و کشورهای تازه 
استقلال یافته شوروی ســابق در گامهای بعدی، 
آرایش جدیدی را در جهت تقویــت همکاریهای 
دوجانبه و چندجانبه در سطوح مختلف برای این 

کشورها برقرار می نماید.
وی افزود: امضاء این سند باعث تقویت همکاریهای 
اقتصادی، پولی و مالــی و تجارت فی مابین خواهد 
شد. درباره جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
و ســرمایه گذاری های مشــترک بین شرکتهای 
خصوصی و دولتی دو کشور که یکی از محورهای 
اصلی این ســند همکاری اســت، مقرر شده است 
کشــور چین مبلغ 28۰ الــی 4۰۰ میلیارد دلار 

در بخش صنعت نفــت، گاز و پتروشــیمی ایران 
ســرمایه گذاری کند. درحالی که آمریکا کشورها 
را از سرمایه گذاری مســتقیم در ایران می ترساند، 
سرمایه گذاری مســتقیم چین در بخشهای مهم 
اقتصادی پاسخ مناسبی به اقدامات ایذائی آمریکا 

است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز با تشریح برنامه های 
سفر رئیس جمهور کشــورمان به چین، از امضای 
نهایی قریب به 2۰ تفاهم نامه اقتصادی از ســوی 
مقامات عالــی دو کشــور در این ســفر خبر داد. 
سیداحســان خاندوزی اظهار کرد: در ســفرهای 
دوجانبه رئیس جمهور به کشورهای شریک تجاری 
ایران، سفر به پکن دومین سفر مهم دولت سیزدهم 
بعد از سفر سال گذشــته رئیس جمهور به مسکو 
است که در ادامه سیاست توسعه روابط راهبردی با 
شرکای اقتصادی بزرگ آسیایی و منطقه ای صورت 

می گیرد.
وزیر اقتصاد افزود: در این میان بــا توجه به نقش 
وزارت اقتصاد به عنوان طرف ایرانی در کمیسیون 
مشترک اقتصادی دو کشور تلاش هایی انجام دادیم 
تا بتوانیم آثار مثبت و برکات اقتصادی بیشتری را 
از سفر رئیس جمهور و هیئت همراه ایشان به پکن 
نصیب اقتصاد ایران کنیم. خاندوزی یادآور شد: در 
این سفر وزیر امور خارجه، وزیر صمت، وزیر نفت،  

وزیر جهاد کشــاورزی و رئیس کل بانک مرکزی، 
رئیس جمهور را همراهی می کنند.

وی در تشریح مهمترین برنامه های پیش بینی شده 
در ســفر رئیس جمهور گفت: اولین دیدار رسمی 
دو هیئت در مکان نخســت وزیری جمهوری خلق 
چین انجام می شــود، بعد از این دیــدار ملاقات با 
رئیس کمیته دائمی کنگره خلــق چین در برنامه 
ســفر قرار دارد و سپس مراسم اســتقبال رسمی 
آقای شی جین پینگ رئیس جمهور چین و دیدار 
و معارفه هیئت ایرانی با ایشــان انجام خواهد شد. 
ملاقات خصوصی با رئیس جمهــور چین آخرین 
 برنامه امروز آیت الله رئیســی پیش از ضیافت شام 

خواهد بود.
وزیر اقتصاد با اشــاره به اقداماتی که این  وزارتخانه 
به عنوان  مقدمه این ســفر انجام داده است تا دیدار 
25 بهمن رؤسای جمهور ایران و چین، نقطه عطف 
تاریخ ساز در روابط دو کشور باشد، اضافه کرد: زمینه 
نهایی شــدن نزدیک به 2۰ تفاهم عملیاتی برای 
اجرایی شدن سند همکاری 25ساله ایران و چین در 
رفت وآمدهای بین هیئت های دو کشور فراهم شد.

وی ادامه داد: همچنین هیئت های دو کشور درباره 
طرح های مشترک همکاری به توافق رسیدند که 
در این سفر رســماً امضا و نهایی خواهد شد. وی با 
اشاره به تعریف پروژه های مشترک سرمایه گذاری 
ایران و چین ابــراز کرد: با توجه بــه اینکه چین از 
بزرگ ترین خریداران نفت ایران است و کشورمان 
می تواند منابع ارزی قابل توجهی از قبال صادرات به 
دست آورد، این تعاملات فرصت مناسبی است که 
از ظرفیت فناوری و تکنولوژی چینی در پروژه های 
اولویت دار استفاده کنیم که فهرست پروژه ها در این 

مورد نهایی شده است.
رئیس کمیسیون مشترک ایران و چین همچنین 
گفت: در حوزه مناســبات بانکی و تعاملات ارزی و 
رفع برخی مشکلات گمرکی بین دو کشور توافقات 
انجام شده اســت و امیدواریم با تأیید آنها در این 
سفر توســط مقامات عالی دو کشور شاهد تسریع 
و تســهیل مراودات باشــیم. وزیر اقتصــاد اظهار 
امیدواری کرد، مجموعه این اقدامــات کنار اراده 
دو دولت که عملًا نشان دادند ذیل تداوم فشارهای 
تحریمی نه تنها کاهش روابط نداشته بلکه ارتقای 
روابط اقتصادی دو کشور را دنبال کرده اند، برکات 

اقتصادی زیادی نصیب کشور شود.

۴۰۰میلیارد دلار سرمایه گذاری در راه است

منافع سند همکاری ۲۵ساله با چین برای ایران 
وزیر اقتصاد: ۲۰ تفاهم نامه اقتصادی با چین امضا می شود

۱۱ هزار ربع ســکه در بورس 
فروخته شد

در سومین روز از مرحله سوم عرضه ربع سکه 
در بورس کالا، ۱۱ هــزار و 35 قطعه تا قیمت 
8.۰4 میلیون تومان به متقاضیان فروخته شد. 
در سومین روز از مرحله سوم عرضه گسترده 
ربع سکه در بورس کالا، بالغ بر ۱۱ هزار و 35 
قطعه تا قیمت 8 میلیون و 4۰ هزار تومان به 
متقاضیان فروخته شد. این در حالی است که 
از ابتدای عرضه ربع سکه در بورس کالا تاکنون 

۱83.9 هزار سکه به فروش رفته است.
بر اســاس این گزارش، عرضه ربع ســکه در 
بــورس کالا در این مرحله بصــورت گواهی 
سپرده ناپیوسته بوده و فرآیند کشف قیمت 
جدید هــم بصورت ثبت ســفارش دفتری با 
قیمت های مختلف است. همچنین 9 درصد 
مالیات بر ارزش افزوده در قیمت کشف شده 
معاملات گواهی سپرده کالایی ربع سکه خزانه 
بانک رفاه، محاسبه شــده و دیگر مالیات بر 

ارزش افزوده اخذ نمی شود.
طبق شرایط عرضه ربع ســکه طلا در بورس 
کالا، همه اشــخاص حقیقی بیش از ۱8 سال 
دارای کد ملی می تواننــد حداقل و حداکثر 
یک و پنج قطعه خریــداری کنند. خریداران 
می توانند پنج روز کاری پس از خرید به خزانه 
بانک رفاه مراجعه کرده و با ارائه اسناد مربوط 
به بورس، بصورت فیزیکی معادل ســکه های 

خریداری شده را تحویل بگیرند.

ارز 28500 تومانی وجود خارجی ندارد
افزایش ۷۲ درصدی قیمت فولاد

رئیس انجمــن صنایع همگن گفــت: بانک 
مرکزی اعلام کرد که ارز 28 هزار و 5۰۰ تومان 
در اختیار تولید کنندگان قرار می دهد اما عملًا 

این نوع ارز وجود خارجی ندارد.
به گزارش مهر، محمدرضــا نجفی منش در 
جلسه نشست هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهــران، اظهار کرد: یکی از مشــکلات قطعه 
سازان این اســت که بانک مرکزی اعلام کرد 
که ارز 28 هزار و 5۰۰ تومان در اختیار تولید 
کنندگان قرار می دهد اما عمــلًا این نوع ارز 
وجود خارجی ندارد؛ بنابراین ما تقاضا داریم 
زمانی که ما می خواهیم تعهدات را ارائه دهیم 
با ارز 28 هــزار و 5۰۰ تعهدات ما محاســبه 

نشود.
عضو هیأت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران 
افزود: از ســویی دیگر در ایــن روزها بانک ها 
انقباضی عمــل می کننــد و خریــد دینی 
نمی کنند؛ این در حالیســت که در اســفند 
ماه باید معادل 5 ماه حقــوق پایه، حقوق به 
کارکنان بدهیم و از آن طرف از خودروسازان 
طلبکار هم هستیم و پولمان نزد خودروسازان 

مانده است.
وی ادامه داد: مشکل دیگر قطعه سازان مربوط 
به تأمین ورق می شود؛ اخیراً بخشنامه ای مقرر 
شد که ورق فولادی فقط در اختیار خودروساز 
قرار گیرد و به قطعه ســاز داده نشود که این 
موضوع نیز مشــکلی را به مشکلات ما اضافه 

کرده است.
نجفی منش اضافه کرد: همچنین قطعه سازان 
نامه ای به امضا آقای محتشمی پور معاون وزیر 
صمت دریافت کرده انــد مبنی بر عدم تولید 
ورق سرد توسط فولاد مبارکه از مرداد ۱4۰2 
تا پایان سال، که این موضوع بسیار مشکل ساز 

خواهد بود.
رئیس هیــأت مدیره انجمــن صنایع همگن 
قطعه سازی کشــور افزود: یکی از مشکلات 
قطعه سازان قیمت مواد اولیه است؛ به طوری 
که در آبان امســال فولاد به قیمت ۱6 هزار 
و 8۰۰ تومــان خریداری شــده اســت و در 
بهمن امســال همان فولاد به قیمت 29 هزار 
تومان خریداری شده است و لذا اختلاف 72 
درصدی وجود داشته و این در حالی است که 
این خرید از بورس بوده اســت و در خصوص 
 آلومینیوم و ســایر مواد اولیــه نیز وضعیت

 این گونه است.
نجفی منش با اشــاره بــه قراردادهای قطعه 
ســازان با خودروســازان نیز گفت: با توجه 
به افزایش قیمت مــواد اولیــه قراردادهای 
قطعه سازان با خودروســازان باید به صورت 
شناور باشد تا قطعه ســازان دچار ضرر و زیان 
نشوند ضمن اینکه بدهی خودروساز به قطعه 
ساز باید زودتر پرداخت شود و اینگونه نباشد 
که پرداخت ها چهار ماهه و حتی بیشــتر به 
طــول بیانجامد که این مســاله موجب ضرر 
و زیان بیشتر قطعه ســازان با توجه به تورم 

می شود.
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عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: با مصوبه 
اعضا وام زوجه تا 23 سال و زوج تا 25 سال به مبلغ 
2۰۰میلیــون تومان )در مجمــوع 4۰۰میلیون 
تومان( و وام ازدواج ســایر افراد نیز برای هرکدام 
از زوجین به مبلغ ۱5۰میلیون تومان )در مجموع 
3۰۰میلیون تومان( تصویب شد.حسین گودرزی 
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس در تشــریح 
پیشنهادات و مصوبات اعضای کمیسیون متبوعش 
درباره لایحــه بودجه ســال ۱4۰2، اظهار کرد: 
اعضای کمیســیون اجتماعی در جلسات بررسی 

جزئیات لایحه بودجه پیشــنهادی برای افزایش 
وام ازدواج داشــتند. وی افزود: با مصوبه اعضا وام 
زوجه تا 23 ســال و زوج تا 25 سال به مبلغ 2۰۰ 
میلیون تومان )در مجموع 4۰۰ میلیون تومان( و 
وام ازدواج سایر افراد نیز برای هرکدام از زوجین 
به مبلــغ ۱5۰ میلیون تومــان )در مجموع 3۰۰ 

میلیون تومان( تصویب شد.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس ادامه داد: با 
توجه به شــرایط اقتصادی و به منظور تشــویق 
زوج های جوان به ازدواج لازم است که وام ازدواج 

در ســال آتی افزایش یابد که پیشــنهاد اعضای 
کمیســیون نیز در همین راســتا صورت گرفت 
که مورد موافقت اکثریت قــرار گرفت. گودرزی 
تصریح کرد: با توجه به افزایش تورم و گران شدن 
کالاها باید وام ازدواج در سال آینده افزایش یابد تا 
تورم و همچنین بخشی از هزینه ها برای زوجین 

جبران شود.
نماینده درود و ازنــا بیان کرد: این پیشــنهاد و 
سایر پیشــنهادات و مصوبات اعضای کمیسیون 
اجتماعی در حوزه تخصصی این کمیســیون در 

ارتباط با بودجه سال ۱4۰2 به کمیسیون تلفیق 
ارائه می شود که برای تبدیل شدن به قانون نیاز به 
تصویب در تلفیق و نمایندگان در جلسه علنی و 

همچنین تأیید از سوی شورای نگهبان دارد.
سال جاری به هریک از زوجین مبلغ ۱2۰ میلیون 
تومان تسهیلات ازدواج تعلق می گرفت، همچنین 
به متقاضیانی که سن ازدواج آنها در زوج ها زیر 25 
ســال و در زوجه ها زیر 23 سال باشد، مبلغ ۱5۰ 
میلیون تومان تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 

تعلق می گرفت.

رییس کل ســازمان امور مالیاتی کشور در بخشنامه ای اختیار 
بخشــودگی جرایم مالیاتی را تا آخر بهمن ماه سال جاری به 

مدیران کل امور مالیاتی استان ها تفویض کرد.
به گزارش ســازمان امور مالیاتی کشــور، »داود منظور« در 
راستای مردمی سازی مالیات و تکریم مودیان به مناسب چهل 
و چهارمین ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی و دهه مبارک 
فجر، طی بخشــنامه ای اختیار بخشــودگی جرایم مالیات و 
عوارض هر ســال/ دوره برای مودیانی که نسبت به پرد اخت 
بدهی ســال یا دوره مربوط تا آخر بهمن ماه سال جاری اقدام 
کنند، درخصوص اشــخاص حقیقی تا سقف 2 میلیارد ریال و 
در مورد اشخاص حقوقی تا سقف سه میلیارد ریال، به مدیران 

کل امور مالیاتی استان ها تفویض کرد. در این بخشنامه آمده 
است: شرط استفاده مودیان از تســهیلات بخشودگی جرایم 
مالیاتی موضوع این بخشــنامه، ارائه درخواســت بخشودگی 
جرایم فارغ از زمان پرداخت بدهی مالیات و عوارض هرســال/ 
دوره اســت و پرداخت بدهی قبــل از ابلاغ تفویــض اختیار 
 حاضر، مانع اعمال بخشــودگی جرایم مالیاتی قابل بخشش 

نخواهد بود.
همچنین به صلاحدید مدیران کل امور مالیاتی استان ها، همه 
یا قسمتی از تفویض اختیار مذکور در چارچوب تعیین شده به 
معاونان مدیرکل و روســای ادارات امور مالیاتی قابل تفویض 

خواهد بود.

معاون امور زراعت وزیر جهادکشاورزی با بیان این که در اجرای 
طرح جهش تولیــد در دیم زار ها به دنبال آموزش کشــاورزان 
هستیم، گفت: در این راستا 5۰۰ میلیارد تومان تسهیلات برای 
خرید ادوات به کشاورزان اختصاص یافته است. علیرضا مهاجر 
معاون امور زراعت وزیر جهاد کشاورزی درباره طرح جهش تولید 
در دیم زارها گفت: اجرای طرح جهش تولید در دیمزارهای کشور 
در سال جاری در ســطح 4 میلیون و 2۰۰ هزار هکتار است که 
گندم بیشــترین میزان را به خود اختصاص داده و سپس شامل 

محصولاتی همچون جو، حبوبات و علوفه است.
وی با بیان این که این طرح بــا حمایت های بخش های مختلف 
به خوبی پیش می رود، خاطرنشــان کرد: در این طرح هم اکنون 

بیشتر از 9۰ درصد کشت های پاییزه انجام شده است و امیدواریم 
با بارش های خوب، کشت های بهاره نیز انجام گیرد.

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی با بیان این که برای 
اجرای طرح دیم زارها به دنبال آموزش کشاورزان هستیم، گفت: 
برنامه های آموزشی به کشاورزان در خصوص نحوه عملیات کاشت 
و داشت در دیمزارها است، در این راستا، مقدار زیادی بذور آغشته 

با کودهای مغذی در اختیار کشاورزان قرار داده ایم.
به گفته وی، این طرح، طرحی مشترک بین ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( و وزارت جهاد کشــاورزی است و در این راستا 
تاکنون حدود 5۰۰ میلیارد تومان تسهیلات با بهره 4 درصد در 

اختیار کشاورزان برای خرید ادوات قرار گرفته است. 

رئیس هیات مدیره انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات 
انرژی های تجدیدپذیر )ساتکا( گفت: مطابق ماده ۱6 قانون جهش تولید 
دانش بنیان، صنایعی که دیماند آنها بیشتر از ۱ مگاوات است، موظف 
هستند که در سال اول معادل ۱ درصد و تا سال پنجم معادل 5 درصد از 
مصرف برق خود را از طریق احداث نیروگاه تجدیدپذیر تامین کنند. در 
غیر اینصورت ۱ الی 5 درصد از برق مصرفی این صنایع با نرخ تجدیدپذیر 
محاسبه و در قبوض آنها اعمال می شــود که این قانون از ابتدای سال 
۱4۰2 اجرایی می شــود. حمید صالحی با بیان اینکه در سالهای اخیر 
شاهد قطعی برق در انتهای بهار و تابستان بوده ایم، بصورتی که صنایع 
بزرگ با محدودیت در مصرف برق و بالتبع آن کاهش تولید مواجه بوده 
اند و همچنین برق واحدهای صنعتی که در شهرک های صنعتی واقع 
هستند، یک روز در هفته قطع شده اســت، اظهار کرد: در زمستان نیز 
به دلیل کسری تراز گاز در کشور، شاهد قطعی مکرر برق در صنایع بوده 
ایم. این قطعی های برق برای کشوری که دارای پتانسیل بسیار بالای 
احداث بالای  نیروگاه تجدیدپذیر از جمله نیروگاه های بادی و خورشیدی 

است، شایسته نیست. وی با بیان اینکه ما باید بتوانیم پتانسیل بالقوه تولید 
برق از منابع تجدیدپذیر را بالفعل کنیم، تصریح کرد: این بازاری چند ۱۰ 
میلیارد دلاری برای کســب و کارهای انرژی های تجدیدپذیر بوده که 
ضمن تامین برق کشور می تواند صدها هزار شغل فقط در بخش انرژی 
های تجدیدپذیر در سراسر استان ها و شهرستان های کشور ایجاد کند 
ولی تاکنون بدان بی توجهی شده است، گفت: پیشنهاد ما به صنایع این 
است که صنایع مشمول این قانون، از همان ابتدا اقدام به احداث حداقل 
5 درصدنیروگاه تجدیدپذیر کنند و لازم نباشد سال به سال این ظرفیت 
را افزایش دهند. و همچنین اگر برایشــان امکان پذیر اســت، ظرفیت 
بیشتری نیروگاه تجدیدپذیر تا 5۰ درصد از دیماند مصرفی خود نصب 
کنندکه بتوانند درصد بیشتری از برق خود را با شبکه تهاتر کنند و دچار 
قطعی برق نشوند. به گفته رئیس هیات مدیره انجمن سازندگان و تامین 
کنندگان کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر، مطابق با ماده ۱6 قانون 
جهش تولید دانش بنیان یک چهارم منابع حاصله که در سال ۱4۰2 برابر 
حدود 4۰۰ میلیارد تومان بوده، برای تســهیلات به واحدهای صنعتی 

جهت احداث نیروگاه تجدیدپذیر در نظر گرفته شده، به عبارتی قانون 
گذار از یک طرف واحدهای صنعتی را ملزم به احداث نیروگاه تجدیدپذیر 
کرده و از طرف دیگر تسهیلات لازم را برای احداث نیروگاه فراهم کرده، 
همچنین مطابق با این قانون نیمی از منابع حاصله برای خرید تضمینی 
برق تجدیدپذیر از صنایع بکار می رود. این منابع در ســال ۱4۰2 برابر 
حدود 8۰۰ میلیارد تومان است. صالحی با بیان اینکه یک چهارم دیگر از 
منابع حاصله از ماده ۱6 قانون جهش تولید دانش بنیان صرف حمایت از 
آزمایشگاه های مرجع، شتابدهنده ها و شرکتهای دانش بنیان در حوزه 
انرژی های تجدیدپذیر می شود که مقوله بسیار مهمی است، گفت: ما هنوز 
یک آزمایشگاه مرجع و مجهز برای تست پنل های خورشیدی در کشور 
نداریم و سازندگان داخلی نیازمند ارسال محصولات خود به آزمایشگاه 
های خارجی بودهکه مستلزم هزینه زیاد و مقابله با شرایط تحریم کشور 
است. همچنین استارتاپ ها و شتابدهنده ها می توانند نقش مهمی در 
توسعه صنایع انرژی های تجدیدپذیر در کشور بازی کنند و نیازمند توجه 
ویژه هستند. وی با بیان اینکه در بخش صنایع کوچک و متوسط، تعداد 

5۰ هزار واحد صنعتی فقط داخل شهرک ها و نواحی صنعتی ایران وجود 
دارد، گفت: اگر هر کدام از واحدهای صنعتی به طور متوسط حدود2۰۰ 
کیلووات نیروگاه خورشیدی نصب کنند، ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید 
نیروگاه خورشیدی به مدار می آید که در ظهر تابستان به داد صنایع و 
وزارت نیرو خواهد رسید، گفت: وزارت نیرو از صنایعی که اقدام به احداث 
نیروگاه خورشیدی تا 3 مگاوات کنند، طبق قرارداد خرید تضمینی 2۰ 
ساله، برق را با نرخهای خرید تضمینی خریداری می کند. نرخهای پایه 
خرید تضمینی برای نیروگاه های با ظرفیت تا 2۰ کیلووات برابر ۱75۰ 
تومان و برای نیروگاه های 2۰ تا 2۰۰ کیلووات برابر ۱65۰ تومان است. 
تا 3 مگاوات نیز امکان احداث نیروگاه و خرید تضمینی وجود دارد. رئیس 
هیات مدیره انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژی های 
تجدیدپذیر افزود: نرخ های پایه خرید تضمینی مشمول ضریب تعدیل می 
شوند که بر اساس تورم و افزایش نرخ ارز افزایش می یابند، بصورتی که 
نرخهای پایه سال های قبل هم اکنون مشمول ضرایب تعدیل تا پنج برابر 

شده اند و درامد این نیروگاه ها پنج برابر شده است.

مصوبه مجلس برای افزایش ۲۰۰میلیونی وام ازدواج

500 میلیارد تومان تسهیلات برای خرید ادوات کشاورزی بخشودگی جرایم مالیاتی تا سقف ۳ میلیارد ریال

صنایع ملزم به تامین ۱ تا ۵ درصد برق مصرفی از تجدیدپذیرها شدند

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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با گذرانــدن آزمون های بهداشــتی و تضمین 
کیفیتی کشــور ژاپــن و تنظیــم پروتکل های 
بهداشــتی و کیفی میان دولت های دو کشــور 
برای اولین بار لبنیات ایران وارد بازار ژاپن شد. 
وزارت جهاد کشاورزی اخیراً با نامه ای مشترک 
به تشــکل های مرتبط با صنایع لبنی از موافقت 
دولت ژاپن با صادرات لبنیات ایرانی به این کشور 
خبر داد. در این نامه اشاره شده است که با توجه 
به موافقت دولت ژاپن با درج نام ایران در فهرست 
واردات مجــاز محصولات لبنی به این کشــور، 
امکان صادرات لبنیات ایران به سرزمین آفتاب 

مهیا شده است.
بنابراین گزارش کشــور ژاپن به علت تمرکز بر 
تولیدات با تکنولــوژی و ارزش افزوده بالا عملًا 
واردکننــده مواد غذایــی و لبنیات اســت که 
البته با اســتانداردهای کیفی و بهداشتی بسیار 
سخت گیرانه تأمین می شوند. بنی طبا سخنگوی 
انجمن صنایع لبنی در این ارتباط اظهار داشت: 
در بخش هایــی مانند صنایع دســتی، غذایی، 
دارویی و محصولات کشاورزی دروازه های ژاپن 
به روی محصولات ایرانی که البته استانداردهای 

بسیار سخت گیرانه ای دارد باز است.
بنی طبا ادامه داد: با قطع صــادرات نفت در دو 
سال اخیر، نسبت ارزش صادرات به ژاپن به اندازه 
نصف واردات آن  است که امیدواریم با صادرات 
محصولات لبنی به این کشور بتوان گامی برای 

بهبود تراز تجاری برداشت.
بوته نصرالله پور معاون کیفیت یک شرکت لبنی 
در این خصوص ابراز کرد: اولویت ما تأمین لبنیات 
برای بازار داخلی کشورمان است و باید تولید خود 

را در اختیار مصرف کنندگان داخلی قرار دهیم 
اما به دلیل برخی مشــکلات اقتصادی جامعه، 
صادرات برای حفظ سازمان اجتناب ناپذیر است 
اما معتقدیم محصولات باید به اهدافی صادر شوند 
که نسبت به بازار داخل و اهداف صادراتی رایج، 
ارزش افزوده و اعتبار کیفی و اقتصادی بیشتری 
برای کشورمان ایجاد کند. وی تصریح کرد: علاوه 
بر صادرات محصــول نهایی به ژاپــن، در حال 

رایزنی برای جلب شریک تجاری ژاپنی هستیم.
وی اضافه کرد: صادرات به ژاپن از سالها قبل در 
"سازمان گلا" هدف گذاری و مطالعات اولیه آن 
انجام شده بود ولی اقدام رسمی برای بازاریابی و 
ارزیابی کیفی محصولات و فرآیندهای مرتبط از 

سال 97 آغاز شد.
نصرالله پور گفت: بازاریابی و شــناخت نیازهای 
جامعه مصرف ژاپنی و تطبیق آن با توانایی های 
تولیدی داخلی و در ادامه شــناخت و تطبیق با 
ضوابط قانونی به ویژه ضوابط بهداشتی و کیفی 
سخت گیرانه کشور ژاپن و ایجاد هماهنگی بین 
وزارت خانه ها و سازمان های دو کشور برای تنظیم 
پروتکل های بهداشتی شــرایط صادرات به این 

کشور فراهم شد.
وی یادآور شد: ژاپن جزو بازارهای معتبر به ویژه 
در شاخص های بهداشــتی و کیفی محصولات 
غذایی است که اضافه شدن آن به سبد صادرات 
لبنیات کشــور قطعاً بــر اعتبار صنعــت غذا و 
به ویژه لبنیات کشور تأثیر مثبت خواهد داشت.

نصرالله پور گفت: در فــاز اول معادل 1500 تن 
شیر خام، و فرآورده های لبنی به این کشور صادر 

می شود.

سرپرست بانک مسکن با بیان اینکه نرخ تسهیلات طرح نهصت ملی 1۸ 
درصد بود و نرخ تسهیلات ۲۳ درصد در قراردادهای جدید را اعمال می شود، 
گفت: افزایش سرمایه این بانک در مراحل نهایی اخذ مجوزهای لازم از بانک 
مرکزی است. علی عسگری در حاشیه افتتاح پروژه ۲15 واحدی مسکونی، 
19 واحد تجاری و یک واحد درمانــی در قالب ۲ بلوک 9 طبقه در منطقه 
دولت آباد شهرری در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: تاکنون نرخ تسهیلات 
برای طرح نهصت ملی 1۸ درصد بوده، اما به عنوان بانک تابع سیاست های 
دولت هستیم و نرخ تسهیلات ۲۳ درصد است و در قراردادهای جدید باید 

این نرخ را اعمال کنیم.
وی افزود: بحثی هم در وزارت راه و شهرسازی مطرح شد که با توجه به اینکه 
بخشی از قراردادها با نرخ سود 1۸ درصد بوده، آیا می شود مابه التفاوت نرخ 
را دولت به عنوان یارانه پرداخت کند یا خیر. بحث مقدماتی در این باره شده، 
اما فرض ما این است که چون نرخ تسهیلات به ۲۳ تغییر کرده در قراردادهای 
جدید این نرخ باشد. سرپرست بانک مسکن گفت: این که شیوه آن چگونه 
خواهد بود، اعلام می شود. از هفته قبل نرخ سود جدید بانکی ابلاغ شده و 
نه تنها بانک مسکن بلکه تمامی بانک ها این نرخ را برای تسهیلات دهی خود 

اعمال کرده اند. عسگری تاکید کرد: از آنجایی که این اقدام هزینه مالی پروژه 
را تغییر می دهد، قطعاً میزان اقساط هم تغییر می کند؛ اما مدت بازپرداخت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن همان ۲0 سال است و هر قراردادی از هفته 

قبل منعقد شده باشد، با نرخ جدید سود بانکی اعمال می شود.
وی همچنین درباره افزایش سرمایه 10 هزار میلیارد تومانی بانک مسکن، 
بیان داشت: مراحل قانونی افزایش سرمایه در حال انجام است و مجوزهای 
لازم نیز برای این کار اخذ می شود. به محض ورود، این رقم در سرمایه بانک، 
متناسب با آن، بانک مسکن می تواند برای طرح ها و پروژه هایی که تعریف 
می شود، اعتباردهی کند؛ البته این افزایش سرمایه در مراحل نهایی اخذ 
مجوزهای لازم از بانک مرکزی است. عسگری همچنین درباره برنامه افزایش 
تسهیلات خرید مسکن در سال آینده، گفت: مراجع مربوطه باید در این 

زمینه تصمیم بگیرند و ما مجری هستیم.
وی درباره ۲10 هزار واحدی که قرار بود تسهیلات دریافت کنند نیز بیان 
کرد: تاکنون برای این واحدها به میزان 7۲ هزار میلیــارد تومان قرارداد 
منعقد که و بیش از 50 هزار میلیارد تومان تسهیلات متناسب با پیشرفت 
پروژه ها از محل آورده مردم و سهم الشــرکه بانک برای این پروژه ها که در 

چارچوب نهضت ملی مسکن اجرا می شود، به پیمانکاران پرداخت شده 
است. امیدواریم تا مهر سال آینده تعهد خود را برای سال دوم اجرایی کنیم.

عسگری درباره قیمت نهایی طرح نهضت ملی مسکن و پرونده هایی نیز 
که سهم آورده را نداده اند، گفت: حدود ۴۶0 هزار متقاضی به بانک مسکن 
مراجعه و ثبت نام کرده اند که ۲10 هزار واحد تاکنون به قرارداد رســیده 
است. حدود 15 هزار مورد از این مجموع مراحل دفترخانه را طی می کند. 
مابقی هم یا مراجعه نکرده اند یا در مرحله تکمیل پرونده هستند و کسانی که 
قرارداد منعقد کرده اند سهم الشرکه اقساط اول و دوم و برخی هم از آنجایی 
که پروژه ها پیشرفت های متفاوتی از کم تا حدود 70 درصد دارد، اقساط سوم 

و چهارم را پرداخت کرده اند.
وی خاطرنشان کرد: ممکن است تعدادی از مشتریان برای پرداخت اقساط 
بعدی یا سهم الشرکه خود با مشکلاتی مواجه باشند، اما مشکل حادی برای 
ما تاکنون ایجاد نشده است. عسگری درباره اموال مازاد بانک مسکن هم 
گفت: بر اساس مجوز و شاخص های بانک مرکزی، اموال مازاد برای فروش 
نداریم؛ اما برخی املاک تملیکی داریم که فروخته خواهند شد. دارایی های 

ما به نحوی نیست که املاک مازاد داشته باشیم.

رئیس اتحادیه درودگران ومبل ســازان تهران با 
بیان اینکه قیمت تمام شــده تولید مبل در یک 
سال گذشــته بین 150 الي ۲00 درصد افزایش 
یافته، گفت: رکود بازار به قدري است که بسیاري 

از مغازه ها در مراکز عرضه خالي است.
علیرضا عباسي، رئیس اتحادیه درودگران و مبل 
سازان تهران با بیان اینکه هیچ نظارتي بر قیمت 
مواد اولیه صورت نمي گیرد، گفت: این امر باعث 
شــده، ما مواد اولیه را چند برابر قیمت واقعي آن 
بخریم، چون غیر از وجود واسطه هاي بسیار بین 
تامین کنندگان مواد اولیه و تولیدکنندگان کالاي 
نهایي، بازار مواد اولیه در دســتان گروهي خاص 
است. به این ترتیب قیمت تمام شده کالا بشدت 
افزایش پیدا کرده اســت، آن هم در شرایطي که 

قدرت خرید مردم بشدت کاهش یافته است.
وي با تایید اینکه در این حــوزه انحصاري ایجاد 
شــده اســت، افزود: برخــي از تولیدکنندگان 

مواداولیه این حوزه به یک شبکه تبدیل شده اند 
که از واردات قانوني ممانعت مي کنند در حالیکه 
تولید داخلي جوابگوي نیاز بازار نبوده و ناچار به 
واردات در برخي از مدل هاي پارچه ها هستیم. 
رئیس اتحادیه درودگران و مبل ســازان تهران 
در پاســخ به این ســوال که رکود ایجاد شده در 
بازار چه مشــکلاتي را براي تولیدکنندگان مبل 
ایجاد کرده اســت، گفت: بیش از 50 درصد مبل 
سازان و فروشندگان مبل در آستانه ورشکستگي 

و تعطیلي هستند.
او با بیــان اینکه ملک و مغازه بیشــتر واحدهاي 
توزیعي اجاره اي است، افزود: اجاره ها در یک سال 
گذشه به صورت سرسام آوري افزایش یافته و به 
همین دلیل بسیاري از فعالین این صنعت دیگر 
قادر به اجاره مغازه نیستند. عباسي ادامه داد: تا 
همین چند ســال پیش براي اجاره یک مغازه در 
مراکز خرید و بازارهاي مبل باید فرد متقاضي چند 

ماه را در صف انتظار و نوبت باقي مي ماند. اما حالا 
شرایط به قدري وخیم است که بسیاري از مغازه ها 
در آستانه شب عید خالي هستند و مشتري براي 

آنها وجود ندارد.
وي با اشــاره به ســهم 10 درصدي هنر صنعت 
مبلمان در کشــور، گفت: رکود در بــازار مبل و 
کاهش قدرت خرید مردم مي تواند تهدید بزرگي 
براي اشتغال کشور باشــد و دولت باید فکري به 
حال این مسئله بکند؛ اما متاسفانه دولت فراموش 
کرده که چنین صنعتي در کشــور وجود دارد و 
برنامه اي براي حمایت از این صنعت ندارد. عباسي 
با بیان اینکه واردات مبلمان به کشور ممنوع است، 
ادامه داد: همچنین با توجه به حجیم بودن واردات 
قاچاق آن هم توجیه اقتصادي ندارد. مردم فریب 
افرادي که مدعي اند مبــل آنها خارجي بوده و به 
همین دلیل قیمت هاي نجومي براي آن تعیین 

کرده اند را نخورند.

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی گفت: 
تولیدکنندگان معتقدند اگر قیمت مواد اولیه ثابت 
باشد ما نیز هیچ تغییری در قیمت محصولات خود 
اعمال نمی کنیم. افزایش افسارگسیخته قیمت 
لوازم خانگی طی چند ماه اخیر باعث شده تا بازار 
خرید و فروش این کالا با رکود قابل توجهی روبرو 
شود این در حالیست که هرساله با نزدیک شدن 
به بازار شب عید باید خرید و فروش لوازم خانگی 
رونق پیدا کند با این وجود خبری از معاملات در 
بازار نیست و مردم بیشتر ترجیح می دهند تا نظاره 

گر قیمت ها باشند.
البته در طول یک ماه اخیر خبرگزاری تســنیم 
در قالب خبرهای مختلف به موضوع گرانی لوازم 
خانگی آن هم بدون مجوز پرداخت که ســازمان 
حمایت و وزارت صنعت در واکنش به این موضوع 
اعلام کرد این افزایش قیمت هــا قانونی نبوده و 
تولیدکنندگان باید قیمتهــا را به قبل برگردانند 

با این وجود همچنان روند افزایش قیمت توسط 
تولیدکنندگان انجام می شود.

اکبر پازوکی رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم 
خانگی در همین ارتباط به خبرنگار تســنیم می 
گوید: افزایش قیمت ها در اکثر واحدهای تولیدی 
بین 10 تا 15 درصد است. نکته جالب اینجاست 
هیچ مجوزی برای افزایش قیمت ها صادر نشده 
اســت. وی در رابطه با موضــوع افزایش قیمت 
۶0 درصدی لوازم خانگی نیز به ارائه توضیحاتی 
پرداخت و گفت: یک شرکت کولرساز این افزایش 
قیمت را اعمال کرده اما مابقی تولیدکنندگان فقط 
تا 15 درصد افزایش قیمت را درمحصولات خود 

اجرایی کرده اند.
وی با اعلام اینکه  نمی توان افزایش قیمت لوازم 
خانگی را به صورت یکطرفــه قضاوت کرد، افزود: 
چندماهی اســت که تولیدکننــدگان بر افزایش 
قیمت مواد اولیه و تغییر قیمت خود نامه هایی را 

به وزارت صنعت ارسال کردند اما متاسفانه بررسی 
این نامه ها زمان بر بوده اســت. وقتی قیمت ورق 
به صورت هفتگی یا حتــی روزانه تغییر می کند 
چطور می توان توقع داشــت که قیمت کالا ثابت 
بماند. به گفته پازوکــی تولیدکنندگان معتقدند 
اگر قیمت مواد اولیه ثابت باشد ما نیز هیچ تغییری 
در قیمت محصولات خود اعمال نمی کنیم. رئیس 
اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی تصریح کرد: 
تولیدکنندگان می گوینــد در بازارهای صادراتی 
نیز این موضوع برای ما مشکل ساز شده به نحوی 
که در قراردادها یک کالا با رقمی مشخص به طرف 
خارجی فروخته می شود اما با گذشت دو ماه تولید 
آن کالای صادراتی با آن قیمت فروخته شــده به 
صرفه نیســت و ما مجبوریم تغییرات قیمتی را 
اعمال کنیم از سوی دیگر خریدار خارجی حاضر به 
پذیرش این موضوع نیست. این امر عاملی شده تا 
ما در صادرات محصولات نیز با مشکل روبرو شویم.

معاون حقوقــی و امور مجلس وزیــر اقتصاد گفت : 
در لایحه بودجه ســال آینده، پیش بینی شده است 
10۶ هزار میلیارد تومان درآمد از محل مولدسازی 

دارایی های دولت به دست آید.
هادی قوامی درباره آخریــن وضعیت لایحه بودجه 
1۴0۲ کل کشور، اظهار داشت:  بررسی لایحه بودجه 
در کمیســیون تلفیق مجلس ادامه دارد و بندهای 
درآمدی لایحه بودجه به پایان رسیده است؛  هم اکنون 
در مرحله رسیدگی به بندها و تبصره های هزینه ای قرار 
دارند و به احتمال زیاد تا پنج شنبه هفته جاری بررسی 
لایحه بودجه در تلفیق تمام می شود و از یکشنبه هفته 
آینده به صحن مجلس ارائه می شود و نمایندگان هم 
۴، 5 روز فرصت خواهند داشــت که گزارش نهایی 
تلفیق را مطالعه و بررسی کنند و در صحن مجلس 

تصویب نمایند.
معاون حقوقی و امور مجلــس وزیر اقتصاد گفت: به 
نظر می رسد از حدود ۶ اسفند مجلس به صورت سه 
شیفت به بررسی و تصویب لایحه بودجه سال 1۴0۲ 
بپردازد و باید تا آخر سال قانون بودجه تصویب شود که 
اگر در این مدت تمام نشود، مجبور خواهیم شد لایحه 

چند دوازدهم ارائه بدهیم.
قوامی در مورد پیشنهاد نمایندگان مجلس مبنی بر 
استخدام کارکنان شرکتی دستگاه های دولتی گفت:  
این پیشنهاد بار مالی بر دوش دولت قرار می دهد، اما 
از یک طرف باید بین کارکنان دولتی و شرکتی یک 
هم جهتی به وجود آید، چون نیروهای شــرکتی در 
هر سال حق ســنوات نمی گیرند و یک حقوق ثابت 
دارند که به تناسب تورم رشد می کنند و از سایر مزایا 
برخوردار نیستند و به تدریج انگیزه خود را از دست 

می دهنــد، بنابراین باید نیروهای شــرکتی تعیین 
تکلیف شوند.

وی این نکتــه را هم گفت: از طرفــی تعیین تکلیف 
نیروهای شرکتی منابع می خواهد که مهمترین چالش 
آن منابع است و این کار ســختی است که از طرفی 
بار مالی دارد و از طرفی بایــد عدالت بین کارمندان 
برقرار شود و سازمان برنامه و بودجه و سازمان اداری 
اســتخدامی در این زمینه باید تصمیم گیری کنند. 
معاون حقوقی و امور مجلس وزیر اقتصاد همچنین 
گفت: اگر ساماندهی نیروهای شرکتی تصویب شود 
سقف هزینه های دولت یک مقدار افزایش پیدا می کند. 
معاون حقوقی و امور مجلس وزیــر اقتصاد در مورد 
درآمد حاصل از مولدسازی دارایی ها در لایحه بودجه 
گفت:  از محل مولدسازی دارایی ها در لایحه بودجه 
ســال آینده مبلغ 10۶ هزار میلیــارد تومان درآمد 
پیش بینی شده است و با ساختار جدیدی که در این 
زمینه طراحی شده، امیدواریم این رقم در سال آینده 

محقق شود.
قوامی همچنین خاطرنشان کرد: کمیسیون تلفیق در 
حال حاضر بندهای هزینه ای لایحه بودجه را بررسی 
می کند و بخش درآمدی لایحه تمام شده است. وی 
در مورد صرفه جویی در هزینه های جاری برای غلبه بر 
کمبود منابع درآمدی گفت: دولت هم اینکه در لایحه 
بودجه پیش بینی کرده است حقوق کارمندان دولت 
کمتر از تورم رشد کند این یک نوع صرفه جویی است، 
به گونه ای که تورم در حال حاضر بیش از ۴0 درصد 
است، اما پیش بینی شده است حقوق کارمندان دولت 
۲0 درصد رشد کند و این یک سیاست انقباضی در 

زمینه هزینه ها به شمار می رود.

در حالــی کــه در آیین نامه 
واردات تاکید شــده بود که 
خودروهای وارداتی صرفاً در 
بورس کالا عرضه خواهند شد 
و فروش آن ها از مسیر بورس 
کالا اســت؛ هیات دولت، هفته گذشته، تصویب کرد که 
عبارت "خودروهــای وارداتی صرفاً در بورس کالا عرضه 
می شــود" از بند ۲ آیین نامه واردات حذف شود؛ بر این 
اســاس احتمالا فروش خودروهای وارداتی دیگر تنها از 
مسیر بورس کالا نخواهد بود.به گزارش ایسنا، زمانی که  
آیین نامه واردات خودرو پس از چندین بار رفت و برگشت 
به صحن مجلس شورای اسلامی، مورد تایید قرار گرفت و 
نهایی شد؛ در بند ۲ این آیین نامه تاکید شده بود که فروش 

خودروهای وارداتی تنها از طریق بورس کالا خواهد بود.
مقرر شده بود که پس از واردات اولین محموله خودروهای 
وارداتی در سوم دی ماه، از هفته سوم دی ماه این محموله 
در بورس کالا برای فروش، عرضه شود اما خبری نشد. 
پس از آن هم 19 دی ماه اطلاعیه هــای بورس کالا از 
پذیرش خودروهای خارجی حکایت داشتند و این انتظار 

می رفت که خودروهای خارجی طبق وعده داده شده 
نهایت تا پایان دی ماه در بورس کالا عرضه شــوند؛ اما 
تاکنون و در حالیکه به روزهای پایانی بهمن ماه نزدیک 

می شویم، هنوز این اتفاق نیفتاده است.
همانطور که اشاره شــد، علاوه بر متن مصوب آیین نامه 
واردات خودرو، بارها توسط مسئولان وزارت صمت تاکید 
شد که عرضه خودروهای وارداتی صرفاً از طریق بورس 
کالا انجام خواهد شــد. اما اکنون آخرین مصوبه هیات 
دولت که توسط معاون اول رئیس جمهوری ابلاغ شده 
حکایت از آن دارد که دو عبارت "خودروهای وارداتی صرفاً 
در بورس کالا عرضه می شود"  و "در بورس کالا" حذف 
می شود. بدین ترتیب به نظر می رسد که دولت علاوه بر 
فروش خودروهای وارداتی در بــورس کالا، برنامه های 
دیگری برای عرضه این خودروهای خارجی که قریب به 

پنج سال منع از ورود به ایران بودند، داشته باشد.
این درحالیست که موضوع تعیین قیمت این خودروهای 
وارداتی که تا پیش از این قرار بــود قیمت بر روی تابلو 
بورس مشخص شود و براساس رقابت باشد؛ احتمالا با 
این مصوبه هیات دولت، نحــوه تعیین قیمت متفاوت 
خواهد شد. پیش از این در مورد قیمت، اعلام شده بود 
''خودروهای وارداتی در بورس کالا عرضه خواهند شد. 

این خودروها در چند رده قیمتی قرار است که وارد شوند. 
کمترین تعرفه از حقوق ورودی مربوط به خودروهای در 
رده قیمتی زیر 10 هزار یورو است. حقوق گمرکی برای 
همه خودروها چهار درصد ثابت است )چه خودروهای 
زیر 10 هزار یورو و چه خودروهایی که سقف قیمتی ۲0 
هزار یورو را دارد(. اما سود بازرگانی متغیر است؛ کمترین 
میزان را خودروهای زیر 10 هزار یورو خواهند داشت. 
10 تا 15 درصد نیز سود بازرگان است که وارد می کند و 
باقی بسته به این است که چقدر رقابت روی تابلو بخورد 

تا کشف قیمت صورت پذیرد.’’
گفتنی است که طبق آنچه که در آیین نامه واردات خودرو 
آمده است مقرر شده بود تا کارگروهی با مسئولیت وزارت 
صنعت، معدن وتجارت و عضویت وزارت اموراقتصادی و 
دارایی و سازمان برنامه و بودجه کشور، موظف باشند که 
نرخ سود بازرگانی خودروهای وارداتی را برحسب ارزش 
)فوب( به گونه ای تعیین کنند که مابه التفاوت قیمت پایه 
با قیمت پایانی دربورس کالا، معادل سود عادلانه باشد و 
کارگروه مذکور مجاز به تعیین علی الحساب سود بازرگانی 
در زمان ترخیص و تعیین سود بازرگانی قطعی در زمان 
فروش باشد. چندی پیش سیدرضا فاطمی  امین- وزیر 
صنعت، معدن و تجارت- موضوع امکان تردد خودروهای 

مناطق آزاد در سراسر کشور با پلاک ملی را مطرح کرد و 
گفت: خودروهایی که در مناطق آزاد تردد می کنند، طبق 
شرایطی،  این مجوز را خواهند داشت که شماره گذاری 
ملی شده و در کل کشور مورد استفاده قرار گیرند؛ این 
موضوع می تواند کمک کننده برای افزایش عرضه در بازار 
باشد. حال این موضوع در مصوبه مذکور هیات دولت مورد 
اشاره قرار گرفته و مصوبه پلاک گذاری ملی خودروهای 

مجاز به تردد در مناطق آزاد، ابلاغ شده است.
براساس ابلاغیه مصوبه هیات وزیران در رابطه با شیوه 
پلاک گذاری ملی و تردد در سرزمین اصلی خودروهای 
مجاز به تردد در مناطق آزاد تجاری - صنعتی، مصوب 
شده است " طبق مقررات موجود خودروهایی که مجاز 
به تردد در مناطق آزاد تجاری-صنعتی هستند، مشروط 
به پرداخت کلیه عوارض و بدهی های مربوطه و حقوق 
ورودی )مشــتمل بر حقوق گمرکی و ســود بازرگانی 
مصوب( مجاز به پلاک گذاری ملی و تردد در سرزمین 
اصلی باشند.”شایان ذکر است در آخرین مصوبه هیات 
دولت که توســط معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شده، 
آمده است:”هیات وزیران در جلسه  19 بهمن 1۴01 به 
پیشنهاد وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و امور 
اقتصاد و دارایی و به استناد به اصل یکصد و سی و هشتم 

قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران تصویب کرد:
)تصویب نامه تاریخ سوم شــهریور 1۴01 و اصلاحات 
بعدی آن به شرح زیر اصلاح می شود(:1- در بند ۲ عبارت 
"خودروهای وارداتی صرفاً در بورس کالا عرضه می شود"  

و عبارت "در بورس کالا" حذف می شود.
۲- بند 5 اینگونه اصلاح می شــود که خودروهایی که 
تا پیش از ابلاغ ایــن تصویب نامه طبق مقررات موجود 
مجاز به تردد در مناطق آزاد تجاری-صنعتی هستند، 
مشروط به پرداخت کلیه عوارض و بدهی های مربوطه و 
حقوق ورودی )مشتمل بر حقوق گمرکی و سود بازرگانی 
مصوب( مجاز به پلاک گذاری ملی و تردد در سرزمین 
اصلی هستند.خودروهای مســتثنی شده از حکم بند 
)1( تفاهم نامه مشترک شورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی و گمرک جمهوری اســلامی ایران به شماره 
1۴۳0/10/1۴0۲ تاریخ 10 خرداد 1۴00 مشمول حکم 

این بند نخواهند بود. 
تبصره: قیمت خودرو برای محاســبه حقوق و عوارض 
گمرکی با رعایت ماده 1۴ قانــون امور کمرگ مصوب 
1۳90، از طریق سامانه مرتبط با سازمان امور مالیاتی 
کشور )ســامانه پرداخت مالیات نقل و انتقال خودرو( 
تعیین می شود. سازمان مذکور موظف است اطلاعات 

قیمتی این سامانه را بطور مستمر به روز رسانی کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بند عرضه خودروهای وارداتی در بورس کالا حذف شد

آغاز شماره گذاری خودرو در مناطق آزاد 

پیش بینی درآمد 106 هزار میلیاردی مولدسازی دارایی ها 

محصولات لبنی ایران وارد بازار ژاپن شد

در قراردادهای جدید نهضت ملی مسکن

نرخ جدید سود تسهیلات بانکی اعمال می شود

شرط تولیدکنندگان برای گران نکردن لوازم خانگی کاهش ۷۰ درصدي تقاضای خرید مبلمان

کارشناس حوزه مسکن با اشاره به اینکه قانون مالیات بر خانه های خالی نیازمند اصلاح 
است تا به نوعی بازدارندگی ایجاد شود، گفت: حدود ۲.5 تا ۳ میلیون خانه خالی در 
کشــور وجود دارد که با ورود این خانه ها به بازار، شاهد کاهش سوداگری در بخش 

مسکن خواهیم بود.
»فرشــید ایلاتی« در مورد اخذ مالیات بر خانه های خالی، اظهار داشت: خانه های 
خالی نسبتی مستقیم با ســوداگری در بازار مســکن دارد و می توان گفت که این 
خانه ها دماسنج وضعیت داغ بازار هســتند؛ چرا که با توجه به اینکه مستاجری در 
آنها ســاکن نبوده، خرید و فروش آنها راحت تر می شود؛ از ســوی دیگر هر چقدر 

نرخ بالاتر برود، شاهد افزایش ســوداگری در این بخش خواهیم بود. وی ادامه داد: 
خانه های خالی محــرک اصلی معاملات کوتاه مدت هســتند که به جهش تورمی 
مسکن و سوداگری در این بخش دامن می زنند. این کارشناس حوزه مسکن با بیان 
اینکه طبق آمار حدود دو و نیم تا سه میلیون خانه خالی در کشور وجود دارد، عنوان 
کرد: با فرض صحت این آمار حدود 1۳ درصد از املاک کشور خالی از سکنه هستند. 
همچنین باید امــلاک اداری، تجاری و زمین های خالی نیز مشــمول این مالیات 
 شــوند، چرا که زمین خالی مثل این می ماند که چند واحد مسکونی بالقوه خالی 

نگه داشته شده است

ایلاتی با اشاره به فعالیت های دولت برای ساخت سالانه یک میلیون مسکن، گفت: هم 
اکنون حدود سه میلیون خانه ساخته شده و خالی در کشور وجود دارد که به عنوان 
ظرفیتی بسیار خوب برای محقق کردن تلاش های دولت برای مسکن دار کردن مردم 
بلااستفاده و در واقع احتکار شــدند. وی ادامه داد: می توان با وارد کردن این خانه ها 
در بازه زمانی ۶ماهه، نه تنها شاهد کاهش سوداگری در این بخش باشیم، بلکه از بار 

هزینه ای که امروز بر دوش دولت در حوزه مسکن وجود دارد کاسته خواهد شد.
ایلاتی با بیان اینکه نبود مکانیزم شناسایی و سامانه املاک و اسکان از مهم ترین موانع 
اجرایی شدن این طرح اســت، تصریح کرد: نرخ پایین مالیات بر خانه های خالی از 

دیگر موانعی است که سبب شده تا شاهد این تعداد خانه خالی در کشور باشیم که بر 
همین اساس پیشنهاد می شود که قانون مالیات بر خانه خالی اصلاح شده تا با افزایش 

مالیات ها در این بخش شاهد بازدارندگی هر چه بیشتر باشیم.
این کارشناس حوزه مسکن با اشاره به اینکه جذابیت سرمایه گذاری در بخش مسکن، 
سبب گرایش افراد به خرید خانه های بیشتر است، عنوان کرد: در این بین با توجه 
به اینکه در کلان شهری مانند تهران شاهد رشــد قیمتی بیشتری نسبت به سایر 
کلان شهرها هستیم، اکثریت به تهران آمده و بخشی از ظرفیت مسکن را که می تواند 

در بازار عرضه و افراد فاقد خانه را صاحبخانه کند اشغال می کنند.

لزوم افزایش نرخ مالیات بر خانه های خالی

۳ میلیون خانه خالی در کشور داریم
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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:
با افزایش کیفیت و سرعت ارتباطات دین خودمان به 

مردم را ادا می کنیم
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: اینترنت بدون فیلتر به اســاتید مانند 
اینترنت خبرنگاری است که وزارت ارتباطات به برخی خبرنگاران داده است. وزرای 
ارتباطات و علوم آخرین وضعیت دسترسی به اینترنت باز ویژه اساتید دانشگاه ها 
را اعلام کردند. عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره اینکه 
اینترنت بدون فیلتر برای اساتید دانشگاه ها چه زمانی فعال می شود، گفت: اینترنت 
بدون فیلتر به اساتید مانند اینترنت خبرنگاری است که وزارت ارتباطات به برخی 

خبرنگاران داده است.
وی افزود: این اینترنت برای دسترسی اساتید به سایت هایی که تحریم شده اند و 
برخی از سایت هایی که کاربرد چندگانه دارند و احیاناً مورد پالایش )فیلتر( قرار 
گرفته اند ارائه می شود. وزیر ارتباطات با اشاره به زمان اجرایی شدن این موضوع 
گفت: درحال فراهم کردن این امکان هستیم ولی هنوز عملیاتی و اجرایی نشده 

است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین با اشــاره به حضور باشکوه مردم در 
راهپیمایی 22 بهمن امسال و بابیان اینکه این مردم واقعاً بی نظیر هستند و باید 
قدردان صبر و نجابتشان بود، تأکید کرد که باید با کار و تلاش مجدانه و به همت 
و تلاش خانواده ارتباطات، تجربه کاربری  مردم عزیزمان را در حوزه ارتباطی چه 

همراه و چه ثابت بهبود ببخشیم.
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جلسه بررسی کیفیت شبکه 
ارتباطی همــراه و ثابت با حضور مدیران اپراتورهای تلفن همراه و شــرکت های 
ارائه دهنــده خدمــات اینترنت ثابــت )FCP( ضمن تبریک ســالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی و تقدیر و تشکر از حضور باشــکوه مردم در راهپیمایی 22 بهمن 
گفت: این حضور باشکوه یک غافلگیری برای دشــمنان بود چراکه آن ها تصور 
نمی کردند بعد از چند ماه فشار سیاســی، اقتصادی و رسانه ای این چنین مردم 
 در حمایت از نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران خیابان ها را مبهوت حضور 

خود کنند.
وی افزود: همان طور که ریاست محترم جمهوری هم تأکید کردند با این حضور 
باشکوه مردم در راهپیمایی، وظیفه مسئولان در کشور سنگین تر شده است و باید 

در مسیر خدمت رسانی به مردم حداکثر تلاشمان را بکنیم.
زارع پور با بیان اینکه این مردم واقعاً بی نظیر هستند و باید قدردان صبر و نجابتشان 
بود و از آن باید به عنوان یک سرمایه حفاظت کرد گفت: باید تلاش کنیم تا با ارتقا 
کیفیت و سرعت خدمات ارتباطی در کشــور و بهبود تجربه کاربری  هموطنان، 

وظیفه خود در خدمت رسانی به مردم عزیزمان را ادا کنیم.
زارع پور در خاتمه گفت: هر ســاله در پایان سال استفاده مردم از اینترنت بیشتر 
می شود و حتماً لازم است که همه پای کار باشند تا ضمن حفظ پایداری شبکه و 
حل مشکلات موجود، روز به روز بر کیفیت و سرعت ارتباطات در کشور بیفزاییم. 
بر همین اساس در هفته های آتی جلسات مشــابه ای را برگزار خواهیم کرد تا به 
صورت اجرایی و عملیاتی روند حل مشکلات و ارتقا کیفیت زیرساختهای ارتباطی 

کشور را دنبال کنیم.
پیش از ســخنان وزیر ارتباطات مدیران اپراتورهای تلفن همراه و شــرکت های 
ارائه دهنده خدمات اینترنت ثابت )FCP( گزارشی از وضعیت فعلی شبکه ارتباطی 
خود ارائه دادند و سپس به تشریح برنامه های توسعه ای خود و مشکلات پیش رو 

پرداختند.

نحوه ثبت نام ۱۰۰ گیگ اینترنت رایگان برای پدران
پیرو اعلام وزیر ارتباطات مبنی بر اختصاص ۱۰۰ گیگ اینترنت رایگان به پدرانی 
که در روز پدر مصادف با میلاد حضرت علی علیه السلام )۱۵ بهمن ماه( صاحب 
فرزند شده اند، از روز دوشنبه به مدت دو هفته، ثبت نام برای اختصاص این هدیه 

از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند در دسترس است.
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد پیرو دستور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در خصوص اختصاص بسته هدیه یکصد گیگ اینترنت رایگان به عنوان 
هدیه پدرانی که در روز میلاد حضرت علی علیه السلام )۱۵ بهمن مصادف با ۱۳ 
رجب امسال( صاحب فرزند شده اند، به اطلاع می رساند با همکاری سازمان ثبت 
احوال کشور، سرویس مورد نظر در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند قرار داده 

شده است.  
بر این اساس پدران مشمول این طرح می توانند از روز دوشنبه 2۴ بهمن به مدت 
دو هفته با مراجعه به سامانه دولت هوشمند، با تایید شماره تلفن همراه خود که 
بر اساس کد ملی پدر در سامانه نشان داده شده است، نسبت به ثبت درخواست 
اقدام کنند.   لازم به این توضیح است که پس از پایان مهلت ثبت نام، بسته اینترنت 

هدیه فعال خواهد شد.
لازم به ذکر است، پدرانی که امسال روز پدر صاحب فرزند شده اند برای دریافت 
هدیه ۱۰۰ گیگ اینترنت رایگان وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات باید  ابتدا به 
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند به آدرسmy.gov.ir مراجعه کنند و وارد 

سامانه شوند
ســپس پس از یک بار احراز هویت با کلیک بر گزینه ای که بدین منظور درنظر 
گرفته شده وارد بخش دوم شوند. در این مرحله ضمن انتخاب کد ملی فرزند تازه 
متولد شده، شماره تلفن همراهی که پدر میخواهد هدیه را بر روی آن دریافت کند 
نیز انتخاب و در پایان بر دکمه ارسال اطلاعات کلیک شود. با ثبت صورت گرفته 

بعد از پایان مدت ثبت نام هدیه درنظر گرفته شده فعال می شود.

به منظور جبران کمبود کارگران؛
ربات های تحویل کالا خیابان های توکیو را تصرف می کنند

ژاپن به دلیل کمبود نیروی کار و چالش های ایزوله سازی مناطق حومه شهری 
مشغول تسهیل قوانین ترافیک خود است تا ربات های خودران تحویل کالا بتوانند 
در خیابان ها تردد کنند. ژاپن یکی از سالمندترین جمعیت های جهان را دارد و 
تقریبا ۳۰ درصد جمعیت آن بیش از ۶۵ ساله هستند. بسیاری از آنها در مناطق کم 
جمعیت حومه شهرها زندگی می کنند و دسترسی آسان به مایحتاج روزانه ندارند.

کمبود نیروی کار در شهرها و قوانین جدید محدودیت اضافه کاری برای رانندگان 
خودروهای تحویل کالا، سبب شده پاسخگویی به درخواست های ارسال محموله 
سخت تر شود. در همین راستا ربات های خودران به عنوان یک راه حل احتمالی 
در نظر گرفته شــده اند. »دای فوجی کاوا« یک مهندس الکترونیک در شرکت 
پاناسونیک است که ماموریت آزمایش ربات های تحویل کالا در توکیو و نزدیکی 

فوجی ساوا را برعهده دارد.
او در این باره می گوید: کمبود نیروی کار در بخش حمل ونقل یک چالش مهم در 
آینده اســت. امیدوارم ربات های ما بتوانند در صورت نیاز این مسئولیت را انجام 

دهند و جبران کمبود کارگران کمک کنند.
شــرکت رباتیک ژاپنیZMP برای آزمایش ربات های ارسال محموله در توکیو 
با موسسات بزرگی مانند هلدینگ پست ژاپن همکاری می کند.ربات »دلی رو« 
)DeliRo( این شرکت به طور موفقیت آمیز از کنار عابران در خارج از توکیو رد 
شد. همچنین ربات طوری برنامه ریزی شــده بود که در صورتی یک رهگذر سد 
راهش شد، صورتکی با چشمان گریان نشان دهد. با این وجود مقامات معتقدند با 
توجه به فشارها برای حفاظت از استخدام کارمندان انسانی، ربات ها به زودی در 

خیابان های ژاپن تردد نخواهند کرد.

اخبار

معاونــت علمی، فنــاوری و 
اقتصاد دانش بنیان توانست با 
اجرای موفق »برنامه همکاری 
با متخصصــان و کارآفرینان 
ایرانــی خــارج از کشــور 
)connect.isti.ir(« نقــش اثرگذاری در بازگرداندن 
نخبگان بــازی کند. به گزارش معاونــت علمی، برنامه 
بازگشــت نخبگان که یــک همکاری مشــترک میان 
مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و بنیاد 
ملی نخبگان است به شــکل گیری زیرساختی مناسب 
و سریع برای استفاده از ظرفیت و توان علمی و فناوری 
متخصصان ایرانی در حوزه های مختلف تخصصی منجر 

شده است.
در قالب ایــن برنامه هم اکنون بیــش از ۱۰ هزار نفر از 
متخصصان و محققان ایرانی خارج از کشور جذب شدند 
و بیــش از 2۶۰۰ نفر از محققــان و متخصصان ایرانی 
دانشــگاه های برتر دنیا )بیشتر از کشــورهای آمریکا، 
کانادا و کشورهای اروپایی( به کشور بازگشته اند که ۱۹ 
درصد آنها فارغ التحصیل 2۰ دانشگاه برتر دنیا )همچون 
ام آی تی، استنفورد، کمبریج، هاروارد، برکلی، ایلینوی، 
امپریال کالج، پرینســتون، میشــیگان، ملی سنگاپور، 
ای پی اف ال ســوئیس و …( هستند و حدود ۷۹ درصد 
این افراد تجربــه زندگی بیش از ۵ ســال را در خارج از 

ایران داشته اند.
مهاجرت هــای بین المللی در جهان امــروز از اهمیت 
فوق العاده ای برخوردار اســت و همه کشورها با درجات 

مختلفی با این پدیده، مواجه هستند. بر همین اساس، 
مهاجرت برای بسیاری از کشورها فرصت و برای برخی 
نیز تهدید تلقی شــده و وجه تمایز کشــورها در زمینه 
فرصت یا تهدید بودن مهاجرت برای آنها، نوع مواجهه با 

موضوع و نحوه سیاستگذاری و مدیریت آن است.
در این راستا، معاونت علمی و فناوری با همکاری بنیاد 
ملی نخبگان »برنامه همکاری با متخصصان و کارآفرینان 
ایرانی خارج از کشــور )connect.isti.ir(« را از سال 
۹۵ با هدف ایجاد ساز و کاری برای بهره مندی از دانش 
و تجارب ارزشمند محققان و متخصصان ایرانی خارج از 
کشور در قالب برنامه هایی همچون پسادکتری، فرصت 
مطالعاتی، اساتید مدعو و معین، تأسیس شرکت فناور 
و برگزاری سخنرانی و کارگاه تخصصی، پروژه تخصصی 
جایگزین خدمت ســربازی، با تاکید بر مدل چرخش 

مغزها، طراحی و اجرایی کرده است.
مخاطبان این برنامه شامل دانش آموختگان دوره دکترا 
از یکی از 2۰۰ دانشــگاه برتر دنیا، اساتید یکی از 2۰۰ 
دانشــگاه برتر دنیا و متخصصان و کارآفرینان فعال در 
یکی از مؤسسات شاخص علمی و فناوری یا شرکت های 

دانش بنیان خارجی است.
این برنامه با هدف رفع چالش های اساسی عنوان شده 
توســط نخبگان ایرانی علاقه مند به همکاری با کشور 
از جمله »عدم وجود یک مکانیزم مشخص برای ایجاد 
ارتباط با مؤسســات و مراکز منتخب علمی و فناوری«، 
»عدم آشنایی با وضعیت علمی و فناوری کشور در حوزه 
تخصصی«، »فرآیند زمان بر تأییــد مدارک و جذب در 
دانشگاه ها و مشکلات معیشــتی« و »مساله سربازی« 
طراحی و اجرا شده و توانســته است در ۶ سال گذشته 
پل ارتباطی میان متخصصان و دانشمندان ایرانی خارج 
از کشــور با بیش از ۱۵۰ مرکز علمی و فناوری شامل 

برترین دانشگاه ها، پژوهشــگاه ها، پارک های فناوری و 
شــرکت های دانش بنیان منتخب داخلی در کمترین 
زمان ممکن بــوده و آنها را با ظرفیت هــای موجود در 

حوزه های مختلف علمی و فناوری آشنا کند.
یکی دیگر از دستاوردهای این برنامه ایجاد 2۸۰ شرکت 
دانش بنیان و اســتارتاپ در حوزه های مختلف »هوش 
مصنوعی«، »بیوتکنولوژی«، »نانو«، »انرژی«، »فناوری 
اطلاعات و ارتباطات« و غیره است. این مجموعه ها زمینه 
اشتغال تخصصی مســتقیم برای بهترین متخصصان و 

فارغ التحصیلان داخلی را فراهم کرده اند.
همچنین تاکنون بیش از ۴۵۰ نفر از محققان بازگشته 
به کشــور در قابل برنامه مذکور جــذب هیأت علمی 
دانشگاه های تراز اول داخلی شده که این امر در بالا رفتن 
سطح کیفی فعالیت های پژوهشی، آموزشی و بین المللی 

دانشگاه ها تأثیر زیادی داشته است.

همچنین در دو سال گذشته به صورت ویژه نشست های 
مجازی با متخصصــان و محققان ایرانی مقیــم کانادا، 
امریکای شمالی و برخی کشورهای اروپایی با هدف معرفی 
برنامه های معاونت علمی و فناوری و بنیاد ملی نخبگان با 
محوریت طرح های و برنامه های حمایتی در حوزه مربوط 
به کرونا برگزار و پروژه های مختلفی در حوزه های زیست 
فناوری، دارو، واکسن و همچنین فناوری اطلاعات )هوش 

مصنوعی، بیگ دیتا و …( تعریف شده است.
نکته مهم در فراهم کردن شرایط تردد نخبگان، افزایش 
میزان تعهد ایشان در هر بار حضور خود در کشور برای 
مشارکت در فعالیت های مرتبط با حوزه علم و فناوری 
است. هدف ایجاد وابستگی و احســاس مسئولیت در 
نخبگان ایرانی نسبت به کشور است که می بایست مرحله 
به مرحله و با القای حس تأثیرگــزار بودن آنها در حوزه 

تخصصی خود ایجاد شود.

۲۸۰ استارت آپ توسط نخبگان بازگشته به کشور شکل  گرفته است

رونق استارت آپ ها با  بازگشت نخبگان 
۱۰ هزار متخصص و محقق خارج از کشور جذب شدند

تسهیل فعالیت نخبگان بازگشته به کشور
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری اطلاعات

برای نخبگان و فارغ التحصیلانی که قصد بازگشت به کشور و فعالیت در حوزه فناوری کشور را دارند باید زیرساخت ها فراهم شد. به عبارتی زیرساخت های مربوط به کسب و کارهایی که قصد حضور و فعالیت در آنها را دارند باید به بهترین 
شکل ممکن ایجاد شود. نخبگان اگر بخواند وارد بازار کار شوند و یا ایده و محصول خود را به بازار ارایه دهند نیاز به زیرساخت و بستر مناسب دارند. 

فناوری های مورد نیاز، ملاحظات قانونی، معافیت ها و تسهیلات باید به خوبی فراهم شود. تسریع در تغییر قوانین باید دیده شود. اینترنت باکیفیت و آزمایشگاه های مورد نیاز باید در اختیار نخبگان قرار گیرد. همچنین سرمایه گذاری 
درست و مناسب باید در دستور کار قرار داشته باشد. ارتباط درست با بازار نیز یکی از مهم ترین نیازهای نخبگان برای فعالیت است. این افراد به دلیل اینکه به تازگی به کشور بازگشته اند شاید آشنایی چندانی با فرآیندهای بازار نداشته 
باشند. باید از لحاظ فکری و امنیتی حمایت شوند. در کشور ما به هر حال هجمه های داخلی و خارجی وجود دارد. نمی توان گفت این هجمه ها بر روی فعالیت این افراد تاثیر نخواهد گذاشت. ذهن فعالان و نخبگان بخصوص افرادی که از 

خارج از کشور بازگشته اند حساس تر است و باید شرایط بهتری برای ادامه کار آنها وجود داشته باشد. 
فراهم سازی شرایط آسایش روانی کسب و کار به آسایش روان یک کشور منجر می شود و اهمیت این موضوع این است که امنیت کشور به امنیت مردم کمک خواهد کرد. باید این شرایط فراهم شود. در غیر این صورت نخبگان یا تمرکز 

کافی برای کار نخواهند داشت و یا تصمیم به بازگشت خواهند گرفت. 
باید این زنجیره های ایده تا بازار و آسایش روانی برای فعالیت درست فراهم شود تا بتوان شاهد دستاوردهای آن باشیم.  از سوی دیگر بهتر است این افراد و فعالیت های آنها خیلی دولتی نشود. در عین حال اما بهتر است گزارش های لحظه 

به لحظه از حضور آنها داشته باشیم تا مردم حضور آنها را بهتر و شفاف تر شاهد باشند. باید مردم در جریان فعالیت ها و پیشرفت های این افراد قرار بگیرند.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهور در نشست با نخبگان و مسئولان جزیره کیش 
گفت: با توجه به زیرساخت های موجود جزیره کیش و 
نیاز کشور، این جزیره قابلیت تبدیل به منطقه نوآوری و 
فناوری و هاب صادراتی شرکت های دانش بنیان را دارد.

روح الله دهقانی با اشاره به شــرکت های دانش بنیان، 
خلاق و فناور این جزیره خاطر نشــان کــرد؛ جزیره 
کیش ۴۰ ســال پیش به عنوان نخستین منطقه آزاد 
کشور معرفی شد و با موقعیت جغرافیایی مناسب، طرح 
قوانین بالادستی فاخر و محوریت تجاری و  اقتصادی به 
سرعت رشد کرد و مزیت های کنونی جزیره کیش، در 
سال های گذشته به افزایش تجارت کشور کمک کرد، 
اما اکنون دیگر باید ماموریت کیش به سمت حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان، فن آور، خلاق و استارت 

آپ تغییر کند. وی در ادامه افزود: کیش در دوران خود 
بیشترین نرخ توســعه و نوآوری را به همراه داشته اما 
در حال حاضر نرخ رشــد نوآوری و اقتصادی در دیگر 
کشور ها بیشتر شــده و مناطق آزاد بسیاری از مزیت 
ها و مشوق های خود را از دســت داده، بنابراین دولت 
سیزدهم برای خروج مناطق آزاد از محدودیت ها تلاش 
می کن و لازم است ســازمان منطقه آزاد در مأموریت 
های جدید خود شرکت های دانش بنیان و استارتاپی 
که به مرحله تولید و صادرات رســیده اند را شناسایی 
کرده تا بخشی از فعالیت صادرات محور خود را در این 

جزیره انجام دهد.
رئیــس بنیاد ملــی نخبــگان افــزود: انیمیشــن، 
نانوتکنولوژی، دارو های زیست فناوری، کسب و کار های 
اینترنتی، هوش مصنوعی از جمله فعالیت هایی است 

که می توان با اتکاء به آن ها به سود های چندبرابری در 
راستای افزایش تولید ناخالص کشور دست یافت. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در 
این نشست به دعوت از شرکت های دانش بنیان برای 
راه اندازی خطوط تولید خود در جزیره کیش اشاره کرد 
و گفت: استفاده از دانشــجویان جزیره در این شرکت 
ها، تســهیلات گمرک، ایجاد هاب واردات مواد اولیه و 
صادرات کالا های تولیدی، ارائه اینترنت سفید یا بدون 
محدودیت می تواند از محور های رویکرد جدید سازمان 

منطقه آزاد کیش برای تبدیل به جزیره ای فناور باشد.
دهقانی یکی از ماموریت ها و مســئولیت های جزیره 
کیش را ایجاد دانش بنیان ســبز و صــادرات محور بر 
مبنای اقتصاد نوظهور عنوان کرد و اظهار داشت: این 
منطقه به عنوان نخستین نســل از مناطق آزاد کشور 

با توجه به برخورداری از زیرساخت ها و ظرفیت های 
موجود می تواند رویکرد گذشته خود در حوزه تجارت و 
گردشگری را تقویت کند مناطق آزاد تجاری باید برای 
جبران این ضعف مأموریت های نوآورانه ای براســاس 
نیازهای کشور و بازارهای جهانی برای خود تعریف و در 
طی مسیر بر پویایی و به روز رسانی این خلاقیت ها به 

صورت مداوم تأکید کنند
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهــوری اظهار داشــت: ایجاد ای ســی تی، هوش 
مصنوعی، ایجاد هاب اینترنت ســفید، ایجاد شوراها 
و جمع های نخبگانی در کیش، توجــه به حوزه های 
سلامت با اســتفاده از حضور دانشــجویان پزشکی و 
دعوت از شرکت های فعال پزشکی می تواند مهمترین 

رویکردهای کیش در این حوزه باشد.

دادســتان های هیأت ملی کار آمریکا بــه این نتیجه 
رسیدند که آمازون به طور غیرقانونی از احضاریه برای 
ترســاندن کارکنان معترض و تلاش برای مداخله در 
فعالیت های کارگری در انبار بزرگ خود اســتفاده می 

کند.
کایلا بــلادو، ســخنگوی این هیأت گفت بر اســاس 
بررســی های یک مدیر منطقه ای هیئــت ملی روابط 
کار، مشخص شده که آمازون با انجام این کار، حقوق 
کارمندان خــود را نقض کرده اســت. بــلادو افزود 

در صــورت عدم توافــق، مدیر هیأت ملــی مذکور از 
 طرف مشــاور عمومی هیئت کار شــکایتی را تنظیم 

خواهد کرد.
این اختلاف ناشی از تلاش مداوم آمازون برای مقابله با 
پیروزی تاریخی اتحادیه کارگری آمازون در انتخابات 
بهار گذشته در یک مرکز این شرکت با ۸۰۰۰ کارمند 
در استاتن آیلند است. آمازون در جریان رسیدگی به 

آن پرونده به دنبال به دست آوردن سوابق گسترده ای 
از جمله پیام های متنی رد و بدل شده بین کارمندان 
بود، که باعث خشم کارگران و کارمندان و درگیر شدن 

آنان با آمازون داشت.
هیأت ملی کار معتقد اســت: »آمازون با درخواســت 
دسترســی بــه اطلاعــات محافظت شــده حقوق 
کارکنان خــود را نقض کردند و حتــی تلاش کردند 

انتخابــات را لغو کننــد.« آمــازون در واکنش به این 
خبر تخلفات خــود را رد کرد. ســخنگوی آمازون در 
بیانیــه ای ایمیلــی در این مورد گفت: »درخواســت 
دریافت اطلاعــات از طریــق ارســال احضاریه یک 
روش استاندارد اســت. هیچ فعالیت غیرقانونی وجود 
نداشته اســت و ما مشــتاقانه منتظریم تا با ادامه این 
روند آن را ثابت کنیم.« درگیری فعلی ممکن اســت 
 سال ها طول بکشــد و به تشــکیل یک دادگاه فدرال 

ختم شود.

معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران 
گفت:امروز کشور به معنای واقعی در بخش نیروی زمینی 
خودکفا است و در پدافند هوایی نیز به فناوری روز دست 
یافته ایم. به گزارش بنیاد ملی نخبگان؛ نشست امضای 
تفاهم نامۀ همکاری ارتش جمهوری اسلامی ایران و بنیاد 
ملی نخبگان با حضور جمعی از مسئولان دو نهاد، در محل 

بنیاد ملی نخبگان برگزار شد.
در این نشست، دریادار حبیب الله سیاری معاون هماهنگ 
کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران با اشاره به حضور 
همیشــگی مردم در حمایت از انقلاب اسلامی، گفت: 
حرکت مردم در 22 بهمن بسیار اثربخش و معنادار و نشان 

دهنده حمایت مردم از انقلاب اسلامی بود.

وی در ادامه، با بیــان اینکه تعامل با جامعه نخبگان یک 
ضرورت است، افزود: ارتش در زمان دوران دفاع مقدس 
تجهیزات مناسبی داشت اما به مرور و با گذشت جنگ 
تحمیلی با کمبودهای جدی مواجه شد. با این حال با همت 
بلند و ایثارگری ارتشی ها بعد از دستور خودکفایی ارتش 
در تجهیزات که توســط رهبری اعلام شد، حرکت های 
سازنده آغاز و کمبودهای کشور در بخش های مختلف 

جبران شد.
امیر سیاری ادامه داد: از آن به بعد تا به امروز، این مسیر 
ادامه یافته و خوشــبختانه امروز کشــور در نگهداشت 
تجهیزات و به روز کردن آنها، به قابلیت های بالایی دست 

یافته است.

وی اضافه کرد: ایران امروز به تجهیــزات با فناوری روز 
مجهز است و این موضوع به دلیل ارتباط گسترده با جامعه 
نخبگانی است. از ســوی دیگر، حرکت های خوبی برای 
نوسازی در همه نیروهای زمینی، دریایی و پدافند هوایی 
و همچنین نیروی هوایی آغاز شده که به دستاوردهای 

زیادی نیز در همین حوزه ها منتج شده است.
امیر سیاری یادآور شد: امروز کشور به معنای واقعی در 
بخش نیروی زمینی خودکفا اســت و در پدافند هوایی 
نیز به فناوری روز دســت یافته تا جاییکه توان نظامی 
ایران حتی برای کشــورهای ابرقدرت مثال زدنی است. 
در حوزه دریایی نیز ســاخت ناوشــکن های متعددی 
مانند دنا، جماران، ســهند و زاگرس بــه خوبی بیانگر 

پیشرفت ها در ارتش است. این مقام مسئول یادآور شد: این 
دستاوردها همگی حاصل ارتباط مداوم با دانشگاه، نخبگان 
و شرکت های دانش بنیان است و به خوبی نشان می دهد 
اثرگذاری نخبگان در جامعه تا چه حد می تواند ملموس 
باشد. امیر سیاری اظهار داشت: نخبه ایرانی می داند که 
آینده کشور به همت علم و تلاش او وابسته است و آینده 
کشور متعلق به اوست و در نتیجه توان خود را برای توسعه 
کشور در همه حوزه ها و مقابله با تهدیدها و افزایش توان 

رزمی به کار می گیرد.
وی یادآور شد: ســهم نخبگان در پیشرفت های ارتش 
انکارناپذیر است و انعقاد این تفاهم نامه تنها اقدامی برای 

نهادینه کردن ارتباط مداوم با جامعه نخبگانی است.

معاون علمی، فناوری:

کیش قابلیت تبدیل به هاب صادراتی شرکت های دانش بنیان را دارد

معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی:

سهم نخبگان در پیشرفت های ارتش انکارناپذیر است

آمازونکارکنانمعترضخودراتهدیدبهتعلیقمیکند
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کار و
کارآفرینی 

روز كارمند است. »شايد شرايط وامي 
كه قرار اســت بگيرم بهتر شود. شايد 
حقوق اين ماه هم اندكي اضافه شود 
و مخارج زندگي ام بهتر تامين شــود 
اما برعكس شايد هم همه از من توقع 
داشته باشند، كيفيت كارم را بالا ببرم، ساعات بيشتري براي 
مشتري وقت بگذارم و كاري مفيد به اداره يا شركت ارائه دهم، 
در مقابل عصبانيت ها و فريادهاي بعضي از مشــتري ها صبور 
باشم، كم حوصله نباشم، زود رنج نباشم و اگر كار به مشكلي 

برخورد، ناراحتي هايم را سر مشتري خالي نكنم.« 
يك كارمنــد دانشــگاه از واژه زندگی كارمندی اســتفاده 
می كند و مي گويــد: زندگي كارمنــدي آدم را وادار مي كند 
 تا ســاعت مشــخصی بيــدار شــود و در زمــان معيني به 

كار بپردازد.
 اگر به كارت علاقه داشــته باشــي در انجام امور كارمندي 
بهتر عمل كني. وي مي گويــد: صبور بــودن و علاقه به كار 
خيلي مهم اســت. اگــر در كارگري جســم انســان درگير 
 است، در شــغل كارمندي فكر و ذهن بيشــتر از هر چيزي 

درگير است. 
وي ادامه مي دهــد: بايد دقيق و منظم باشــي. كوچك ترين 
خطا در رابطه با مدارك و پرونده هاي دانشجويان، كل زحمت 
روزانه ات را بــه باد مي دهد. در كارمندي روح انســان درگير 
است و بايد قدرت تحمل بالايي داشته باشي. او ادامه مي دهد: 
البته بعضي از كارمندها بــا توجه به كاري كه موظف به انجام 
آن هستند، ممكن است ســاعات كمتري كار كنند و تلاش 
 كمتري داشــته باشــند و اينگونه دغدغه ها براي آنها وجود 

نداشته باشد.
 البته بعضي ها هم كارمندي را به معناي پشت ميز نشستن و 
فارغ از هر كار و دغدغه مي دانند و گرچه هم اينگونه موارد كم 
 نيستند اما وجدان كاري و داشتن كفايت در شغل كارمندي 

بسيار مهم است. 
يك كارمند ديگــر در اين زمينه به »كســب وكار« مي گويد: 
3 سال اســت كه كارمندم و از نظر هزينه هاي زندگي مشكل 
چنداني ندارم، اما اگر بخواهم به مسكن و محلي براي زندگي ام 
بينديشــم بايد پس انداز كنم يــا وام بگيرم. البتــه وام هايي 
كه پرداخت مي شود آنقدر زياد نيســت كه بشود با آن خانه 
 خريد اما كاش همين مبلغي كه قرار اســت بدهند، در زمان 

كوتاهي باشــد.  او توضيح مي دهد كه يكي از دوســتانم كه 
كارمند اداري يك شركت اســت پس از 40سال موفق شده 
اســت كه خانه بخرد كه علــت عمده آن به گفتــه خود وي 
 تكيه به درآمد حلال به جاي كارهاي غيرقانوني چون رشــوه 

بوده است. 
وي بيان مي كنــد: بعضي كارمند ها با رشــوه و پول هايي كه 
به قول بعضي ها زير ميزي اســت، بر درآمــد خود مي افزايند 
يا به طريــق غيراخلاقي كه در شــان يك كارمند نيســت 
 براي رســيدن به ســرمايه اي بيشــتر در شــغل كارمندي 

اقدام مي كنند. 
در نظر بعضي از مردم شــغل كارمندي به ويژه بعضي از موارد 
نوع دولتي آن، از اين نظر كه حقوقي ثابت دارد و ســاعاتش 
كم اســت، امتياز ويژه اي بر ساير شــغل ها دارد. مثلا ساعت 
كاري بعضي از كارمندان دولتي از 8صبح شروع مي شود و تا 
2و يا 3ادامه دارد و حقوق بالاي يك ميليون و بيشتر دارد در 
حالي كه مشــاغلي ديگر يا كارمندان بخش هاي ديگر جامعه 
 نه تنها ســاعات كاري بيشــتري دارند بلكه حقوق كمتري 

دريافت مي كنند.
 مزاياي گرفتــن وام، دادن انــواع كالاي غذايــي، روزهاي 
تعطيل بيشــتر، خســتگي كاري كمتر و حقوق هاي بالاي 
يك و دو ميليون از جمله مزاياي بعضــي از اين كارمند هاي 
 دولتي است كه در مقايسه با ســاير كارمندهاي كشور كاملا 

متفاوت است. 
بســياري از فارغ التحصيلان در جامعه ما مايلند در رشــته 
مورد نظر خود به كار مشغول شــوند و عنوان كارمند داشته 
باشــند، كه علت عمــده آن شــايد همان همه گير شــدن 
اين اصطلاح بــر بســياري از كارهاي دانشــگاهي، دفتري، 
كامپيوتــري، اداري و... اســت و با توجه بــه كاري كه با اين 
ســمت به افراد داده و حقوقــي كه پرداخت مي شــود، نوع 
كارمنــدي فرق خواهــد داشــت و امتيازهــا و ويژگي هاي 
 مثبــت آن هم بــا در نظــر گرفتن اين شــرايط مشــخص 

خواهد شد. 
يكــي از مهم ترين دغدغه هاي كارمندي، حكم اســتخدامي 
 آنهاست كه بعضي مواقع به صورت قراردادي و گاهی پيماني يا 

رسمي است.
 آنهايي كه به صورت قراردادي استخدام مي شوند نگران اين 
موضوع هســتند كه مدت قرارداد آنها تمديد نشود يا به علل 

مختلف از كار بيكار شــوند. عدم آرامش خاطر در اين مورد، 
بعضا انگيزه فعاليت هاي مفيد در طول كار را از آنها مي گيرد. 
اين شايد يكي از عوامل مهمي باشد كه باعث شده كارمندان با 

وجود ساعات كاري زياد، نتوانند مفيد كار كنند.

 علاوه بر اين امنيت شغلي و روابط مناسب بين اعضاي همكار 
در شغل كارمندي بسيار لازم اســت كه اگر تمام نگراني هاي 
ناشي از آن برطرف شــود بازدهي كاري كارمند ها هم بالاتر 
مي رود. البته در نظر گرفتن شايستگي و ملاك قرار دادن آن 

براي گزينش كارمندان بايد جاي ملاك هاي ديگر را بگيرد تا 
از اين طريق عملكرد كارمندان بهبود پيدا كند و مشــكلات 
غيراخلاقي و غيرقانوني بعضي از كارمندان به حيثيت شــغل 

كارمندي آسيب نرساند. 

»كسبوكار«بهمناسبتروزكارمندبررسيميكند

دغدغه هاي کارمندي

توزيع نابسامان دارو، نوسان قيمت ها 
و تورم، عدم شــناخت داروسازان در 
حقله درماني، ماليات بسيار، داروهاي 
وارداتي و به ســر آمدن تاريخ مصرف 
دارو، ازجمله مشــكلاتي اســت كه 
جامعه داروساز كشــور با آن روبه رو است. داروهايي كه موارد 
مشابه آن در داخل هم توليد مي شود اما در نسخه پزشك نمونه 
وارداتي آن به بيمار معرفي شود از جمله مهم ترين مشكلات 

داروسازان است. 
به گفته برخي از داروسازان تورم و مشكلات اقتصادي جامعه 
بازار دارو را هم متورم مي كند و مشــكل گراني و ناياب شدن 
داروها در كشــور را به همراه دارد كه تاثير منفي آن بر شغل 
داروسازان قابل مشاهده است. آنها مجبور مي شوند براي تهيه 
دارو به شركت هاي خصوصي مراجعه و با قيمتي بسيار بالا آن 
داروها را تهيه كنند. مشــكلات مادي مردم در خريد داروها 
يا تهيه داروهايي كه بــراي مصارف بيماري هاي صعب العلاج 
است از مشــكلات پيش روي داروسازان در كشــور است. از 
طرفي شــركت هاي بيمه هم حق بيمه داروسازان را به موقع 
پرداخت نمي كنند و داروسازان به ناچار تن به وام هايي با سود 
بالا براي تامين هزينه هاي دارويي خود مي دهند. با توجه به 
اهميت دارو در حوزه بهداشت و درمان كشور، داروسازي هم 
از جمله مهم ترين شغل هايي است كه در اين رابطه بايد به آن 
توجه بسيار كرد. اگر در عرضه دارو توسط داروسازان خطايي 
صورت بگيرد مثلا تاريخ مصرف دارو گذشته باشد يا متناسب 
با نسخه پزشك تجهيز نشــود، سلامت و درمان مردم با خطر 

مواجه مي شود.  
مسئوليت داروسازان هم در اين زمينه چندين برابر مي شود 
بنابراين لازم اســت كه دغدغه هاي مالي داروسازان برطرف 
شود يا براي آن اقدامي جدي صورت گيرد تا داروساز با آرامش 

خاطر بتواند خدمات خود را ارائه بدهد. 
داروسازان نگران بازار محصولات توليدي

البته از نظر داروســازان در كنار همه اين ها افزايش ظرفيت 
داروســازان و مشــغول به كار شــدن آنها در جامعه، فضاي 
داروسازي را در مواردي ملتهب مي ســازد و موجب افزايش 
خطاهاي توزيع داروها و موانع آن مي شود چراكه رقابت تعداد 
زياد اين داروســازان موجب مي شود تا پزشــك مستقيما به 
هدايت بيمار به داروخانه مورد نظر خود بپردازد و نگراني هاي 
مالي داروسازان از نبودن بازاري مناسب براي توليدات دارويي 

زياد شود. 
عبدالرحمان رســتميان، نايب رئيس كميســيون بهداشت 
با تبريك روز داروســاز به داروســازان كشــور در اين رابطه 
مي گويد: مردم ما بايد به صنعت داروســازي كشــور اعتماد 
داشــته باشــند و به توليدات دارويي داخــل اهميت داده و 
در درمان بيماري هايشــان از آنها اســتفاده كنند. داروهاي 
داخلي از كيفيت لازم برخوردارنــد و نيازي به تهيه داروهاي 
خارجي مشابه آن نيســت. بايد در اين زمينه فرهنگ سازي 
كنيم تا صنعــت دارويي هم بــه اهداف مورد نظــر خود در 

سلامت مردم سريع تر دست پيدا كند و از طرفي هم بانك ها 
 با ارائه تســهيلات لازم به داروســازها دغدغه هاي مادي آنها 

را برطرف سازند.
درصد بالاي بهره بانكي و ميزان كم تســهيلات آنها نسبت به 
ديگر كشــورها مانع مهمي براي همه بخش هاي توليدي در 
كشور خصوصا توليد دارو است. وي مي گويد: داروسازي يكي 
از صنايع پرسود دنياســت كه در برخي كشورها گردش مالي 
را بر عهده دارد. در كشــور ما هم به خاطر شرايط جغرافيايي 
مناسب زمينه براي رشد اين صنعت و تهيه داروهاي مورد نياز 

فراهم است. 

دغدغه هاي مالي داروسازان
رستميان درباره برخي از مشكلات داروســازان نظير، تاريخ 
مصرف داروها، گرانــي و كميابي برخــي از داروها، ماليات، 
بيمه و نمونه هاي مانند آن مي گويد: بايد سيســتم نظارتي و 
فرآيندهاي حاكم بر آن در امر داروسازي اصلاح شود. اين ها 
به حوزه نظارت برمي گردد و لازم است كه با روش هايي دقيق 

آنها را در جهتي مثبت و موثر هدايت كرد. 
از جمله نكات درباره داروسازان مبلغ تعرفه و حق فني است 
كه در قبال ارائه خدمــات به بيمار ارائه مي شــود. خدماتي 
مثل، اطلاعات درباره شــيوه مصرف دارو، امكان هاي تداخل 

دارو با دارو يا با غذا، شــرايط مصرف دارو، عــوارض جانبي 
دارو، ارائــه اطلاعات تاثيــر دارو بر بيماري هــاي زمينه اي 
مانند ديابت و بارداري و شــيردهي و درج دســتورات دارو 
طبق نسخ علمي است. رســتميان بر اين باور است كه دادن 
حق فني به داروسازان بايد به شرطي باشــد كه آنان را ملزم 
به دادن مشــاوره به مردم كنــد. برخي از مبالــغ تعرفه اي 
داروسازي در سال 1394 بدين شــرح است: حقوق داروساز 
و مســئول فني در 44 ســاعت كار در هفته: 500/248/14 
ريال، حق نظارت و مســئوليت علمــي: 9/480/000 ريال، 
فوق العــاده شــغل: 4/271/500 ريال، كمــك هزينه اقلام 

مصرفي خانــوار و مســكن: 5000/000 ريال، دانشــجوي 
مقطــع 140 واحدي يــا دوره تكميلي به صــورت پاره وقت 
به ازاي هــر ســاعت: 155000ريال، دريافــت اضافه كاري 
مسئول فني با توجه به خالص دريافتي ماهيانه 33000/000 
ريال، حداكثر ميزان عيدي و پاداش ســال 1394مسئولان 
فني به ازاي يك ســال كاركرد كامل 21/372/750 ريال و 
حداقل آن 14/248/500 ريال است، فارغ التحصيلان رشته 
داروسازي با پروانه موقت يا دائم به صورت پاره وقت و به عنوان 
 قائم مقام مسئول فني رسمي هر ساعت 172000 هزار ريال

 است. 

»كسبوكار«مشكلاتداروسازانرابررسيكرد

دغدغه های شغلی داروسازان
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کشاورزي

فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه سازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز مي شود. مجري 
طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري استان هاي شمالي 
كشور با بيان اينكه فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه سازي 
اراضي شاليزاري استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز 
مي شود، افزود: قرارداد تجاري اين طرح سه ساله، هفته پيش ميان پيمانكار 

چيني و وزارت جهادكشاورزي به عنوان كارفرما منعقد شد. رضا عظيمي اظهار 
داشت: اكنون منتظر برقراري خط اعتباري چين به مبلغ ۷۰۰ ميليارد تومان 
هستيم و در صورت تامين اعتبار، امســال وارد عمليات اجرايي طرح تجهيز و 
نوسازي و يكپارچه سازي ۱۰۵ هزار هكتاري اراضي خواهيم شد. وي همچنين 
از طرح مطالعــات اجتماعي براي طرح تجهيز، نوســازي و يكپارچه ســازي 
اراضي كشاورزي براي نخســتين بار در دولت يازدهم خبر داد و تصريح كرد: 

در ۱۸ سالي كه از زمان اجراي اين طرح مي گذرد، هيچگاه مطالعات اجتماعي 
نداشتيم و از اين رو همواره در اجرا با مشكلاتي مانند پذيرش كشاورزان روبه رو 
بوده ايم. مجري طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور با بيان اينكه در ۱۸ ســال گذشته ۱۱۰ هزار هكتار 
اراضي كشــاورزي سراسر كشور تجهيز، نوســازي و يكپارچه شده اند، گفت: 
۸۰ درصد اين طرح در دو استان گيلان و مازندران كه برنج خيز هستند، اجرا 

شده است، ضمن اينكه در دولت جديد براي نخستين بار براي اجراي اين طرح 
مجري تعيين شــده و اين طرح با نگاه ويژه اي دنبال مي شود. عظيمي درباره 
اعتبارات سال جاري طرح تجهيز و نوســازي اراضي شمالي، اذعان داشت: از 
محل رديف هاي ملي، امسال ۳۵ ميليارد تومان اعتبار براي سه استان گيلان، 
مازندران و گلستان تخصيص يافته كه نسبت به ســال هاي گذشته افزايش 

خوبي داشته است. 

نوسازي ۱۰۵ هزار هكتار از اراضي شاليزاري استان هاي شمالي

رئيس انجمن آردســازان ضمن ابراز 
خرســندي از تامين گندم مورد نياز 
كشور از توليد داخلي و بهبود كيفيت 
آن، گفت: با توجه بــه حجم ذخيره 
اســتراتژيك، ديگر نيازي به واردات 
گندم نيست و تنها موضوع مهم بالاتر بودن قيمت گندم ايراني 
از قيمت جهاني است. ســيد محمدرضا مرتضوي با اشاره به 
توجه خاصي كه همواره در كشــور به گندم شده است، تاكيد 
كرد: در حال حاضر حدود ۵/ ۵ ميليون تن ذخيره استراتژيك 
گندم داريم كه شــايد تا پايان ســال به ۸ ميليون تن ذخيره 

گندم برسيم. 

ذخيره ۵/۵ ميليون تن گندم براي
 نخستين بار

وي با اشاره به اينكه امســال گندم توليدي در كشور تكافوي 
مصرف را مي دهد، تصريــح كرد: شــايد واردات گندم براي 
مصارف صنفي و صنعتي تا پايان سال صورت گيرد اما با توجه 
به بهبود كيفيت گندم توليدي در ايران نســبت به سال هاي 
گذشته و حجم ذخيره استراتژيك به ميزان ۵/۵ ميليون تن، 
ديگر نيازي به واردات گندم نيست و مي توانيم آرد بسيار خوبي 
نيز از اين گندم ها توليد كنيم. رئيس انجمن آردسازان با اشاره 
به اينكه در پايان دولت دهم ذخيره استراتژيك گندم در حالي 
كه بايد ۳ميليون تن مي بود، به كمتر از يك ميليون تن رسيده 
بود، اظهار كرد: براي نخستين بار است كه شاهد ذخيره گندم 

به ميزان ۵/۵ ميليون تن هستيم. 

آردسازان از قيمت تضميني گندم گله دارند

مرتضوي با اشاره به رضايت آرد سازان از افزايش توليد گندم 
گفت: در همه توليدات صنايع غذايي هرچه بيشــتر به توليد 
داخل اتكا داشته باشيم به نفع كشور اســت اما يك موضوع 
مطرح، قيمت خريد تضميني است كه معمولا بيشتر از قيمت 
جهاني تعيين مي شود. وي با اشــاره به گله آرد سازان نسبت 
به قيمت خريد تضميني گندم خاطرنشــان كــرد: به عنوان 
بخش خصوصي با قيمــت خريد تضميني موافق نيســتيم، 
چراكه فاصله آن با قيمت جهاني موجب مي شــود محصول 
 توليدي از جملــه آرد و ماكاراني قابل رقابت بــا نمونه هاي 

خارجي نباشند. 
تلاش در جهت خودكفايــي بخش هاي مختلف 

صنايع غذايي
رئيس انجمن آردسازان اظهار اميدواري كرد با بهبود وضعيت 
برداشت، درآمد كشاورزان افزايش يابد و قيمت خريد تضميني 
با نرخ هــاي جهاني فاصله زيادي نداشــته باشــد. مرتضوي 
همچنين ضمن ابراز اميدواري نسبت به خودكفا شدن ايران 
در توليد ذرت و روغن نيز گفت: بايد تلاش كنيم در بخش هاي 
مختلف صنايع غذايي خودكفا شــويم، چــرا كه براي امنيت 
غذايي خودكفا شدن در يك حوزه زراعي كافي نيست و نياز به 
زراعت يكپارچه، به كارگيري روش هاي درست زراعي و بهينه  

مصرف كردن آب در صنايع داريم. 

پيش بيني خريد 8 ميليون و 2۰۰ هزارتن گندم تا 
پايان فصل برداشت

به گزارش ايســنا، چندي پيــش علي قنبري، معــاون وزير 
جهاد كشــاورزي اعلام كرد كــه از ابتداي فصل برداشــت 
بيــش از ۷ ميليــون و ۷۰۰ هزار تــن گندم از كشــاورزان 

خريداري شــده كــه پيش بيني مي شــود در شــش ماهه 
باقيمانده ۸ ميليون و 2۰۰ هزار تن گندم به صورت تضميني 

خريداري شــود. طبق تاكيــد وي با توجه به ميــزان خريد 
تضميني گنــدم، نياز داخلــي به اين محصول اســتراتژيك 

 تامين مي شــود و در ســال جــاري گندمي به كشــور وارد 
نخواهد شد. 

رئيس انجمن آردسازان عنوان كرد 

گندم ايراني؛ باکيفيت اما گران

دبيــركل انجمــن پســته ايــران 
بــا بيــان اينكــه در برخــي خرده 
فروشــي ها قيمت پســته تــا ۱۰۰ 
 درصــد افزايــش مي يابــد، گفــت: 
بــا كيفيت تريــن پســته كيلويــي 
۳۰ هزار تومان از باغــدار خريداري مي شــود، ولي درخرده 
فروشي ها تا ۶۰ هزار تومان به فروش مي رسد. علي احمديان 
با انتقاد از روند افزايش قيمت پســته از توليد تا بازار مصرف 
افزود: بهترين نوع پســته از باغدار حداكثــر ۳۰ هزار تومان 
خريداري مي شود، حال چه مي شود كه اين محصول در بازار 
تا ۶۰ هــزار تومان به فروش مي رســد؟ اين موضوعي اســت 
 كه اتحاديه خشــكبار در قبال خرده فروشــي هاي خود بايد 

پاسخگو باشد. 

خرده فروشان پســته ۱۰۰ درصد سود دريافت 
مي كنند

وي با بيان اينكــه برخي خرده فروشــان در فروش پســته 
۱۰۰ درصد ســود دريافــت مي كننــد، خاطرنشــان كرد: 
مســائل فروش اين محصول در بازار مصرف بايد حل شــود 
اما هر ســاله شــاهد تكرار اين موضوع هســتيم، در مواردي 
مشاهده شــده اســت كه در فصل خريد اين محصول حتي 
 كمتر از قيمــت واقعي خــود و به نصــف قيمــت از باغدار 

خريداري مي شود. 
بهره وري توليد پسته پايين، هزينه هاي توليد بالا

احمديان در پاســخ به وضعيت بهره وري و هزينه هاي توليد 
پسته در كشور گفت: بهره وري توليد پسته در كشور ما پايين 
و هزينه هاي توليد بالاست، زيرا هنوز برداشت اين محصول در 
كشور ما با دست انجام مي شود. دبيركل انجمن پسته ايران با 
اشاره به بر آورد توليد اين محصول در كشور ادامه داد: در سال 
جاري برآورد توليد 2۱۰ تا 22۰ هزار تن انواع پسته شده است 

كه در مقايسه با سال گذشته تفاوت چنداني نخواهد داشت. 

ايجاد مشكل براي درختان پسته به دليل شوري 
آب كرمان 

وي اظهار كرد: برداشت اين محصول از نيمه شهريور به مدت 
يك ماه تا 4۵ روز شــروع مي شود. اين مقام مسئول همچنين 
درباره وضعيت منابع آبي استان كرمان به عنوان قطب توليد 
اين محصول گفت: درخت پسته با وجود اينكه درختي مقاوم 
در برابر شــوري آب اســت اما در برخي از مناطق كيفيت آب 
 به حدي پاييــن آمده كه اين درخت مقاوم نيز دچار مشــكل 

شده است. 

تغيير مسير پسته از چين به اروپا
وي  درباره تاثيرات شــرايط پســا تحريم بر صادرات پســته 
تصريح كرد: در ســال جــاري ۱۶۰ هــزار تن پســته براي 
صادارت وجود دارد و به نظر مي رســد كــه تغييري در ميران 
آن وجود نداشته باشــد، اما رفع شدن مشــكلات ما در پسا 

تحريــم باعث مي شــود هزينه هاي اضافي كــه بابت حمل و 
نقل و انتقال پول وجود داشــت از بين برود. احمديان اضافه 
كرد: صادرات پسته در ســال هاي تحريم به سمت كشورهاي 

آسيايي به ويژه چين متمايل شــده بود كه در اين دوران اين 
 امكان وجود دارد دوباره ميزان صادرات پســته ايران به اروپا

 افزايش يابد. 

تمايل بازرگانان به صادرات پسته به صورت فله
اين مقام مسئول درباره اينكه چرا عمده پسته صادراتي ايران به صورت 
فله صادر مي شــود، تاكيد كرد: به دليل اينكه تعرفــه واردات محصول 

آماده، در بيشتر كشور ها بيشتر از واردات مواد خام است به همين منظور 
بازرگانان ما نيز تمايل به صادرات فله اي دارند زيرا تفاوت تعرفه واردات 

ماده اوليه و محصول آماده در مواقعي تا ۵ برابر نيز افزايش مي يابد. 

دبيركل انجمن پسته ايران اعلام كرد 

افزايش 2 برابري قيمت پسته از باغ تا بازار
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اصناف

ايران و تركيه چندي پيــش قراردادي 
مبني بر تجارت ترجيحي منعقد كردند 
كه براساس آن تعرفه واردات و صادرات 
تعدادي از كالاها به نصف كاهش يافته و 
لوازم ظروف آشپزخانه، لوازم خانه داري و 

ظروف شيشه اي آشپزخانه مشمول اين تجارت شدند. 
رئيس اتحاديه لوازم خانگي فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در اين باره 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: با برقراري تعرفه ترجيحي بين ايران 
و تركيه توليدات داخلي با ورشكستگي مواجه مي شوند و ديگر توليد 

لوازم آشپزخانه به صرفه نخواهد بود. 
محمدحسن كاظمي با بيان اينكه با توجه به برقراري تعرفه ترجيحي 
با تركيه قيمت ها براي مصرف كنندگان كاهش مي يابد و با كاهش 
قيمت كالاهاي وارداتي روبه رو مي شــويم، افزود: با توجه به اينكه 
هزينه تمام شده كالاهاي داخلي بيشــتر از واردات است، طبيعي 
است كه وارد كردن به صرفه بوده و توليدكنندگان در اين بخش با 
مشكلات بيشتري مواجه مي شوند و با برقراري تعرفه ترجيحي و 
نصف شدن تعرفه گمركي واردات اين كالاها، توليدكنندگان بيشتر 

متضرر خواهند شد. 

70 درصد لوازم خانگي وظروف آشپزخانه وارداتي است
وي همچنين در ادامه اظهار داشت: در حال حاضر توليدات داخلي 
در اين بخش پاسخگوي نياز كشور است ولي باوجود اين موضوع 
70 درصد واردات و 30 درصد توليد داخلي در اين بخش داريم و در 
حال حاضر بيشتر واردات از كشورهاي ايتاليا و تركيه انجام مي شود. 
كاظمي با بيان اينكه در حال حاضر بازار لوازم خانگي با ركود مواجه 
است، اظهار كرد: چك هاي برگشــتي يكي از مشكلاتي است كه 
صنف ما درگير آن است. زماني كه بانك مركزي اعلام مي كند تعداد 
چك هاي برگشتي افزايش قابل توجهي در مقايسه با سال گذشته 
داشته، طبيعي است كه با اين اوضاع همه اصناف با مشكل مواجه 
شده اند و به دليل اينكه چك ها فاقد پشتوانه هستند بازار با ركود 

مواجه شده و مبادلات كمتر انجام مي شود. 
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در عين حال 
بيان كرد: بسياري از توليدات ايراني قابل رقابت با خارجي است و 
هيچ نيازي به واردات آن وجود ندارد. براي نمونه ظروف چيني ايران 
يكي از بهترين ظروف چيني در جهان است ولي باوجود اين در بازار 

داخلي مي بينيم كه بسياري از ظروف چيني وارداتي است. 
وي با بيان اينكه بسياري از توليدات ايراني آشپزخانه قابل رقابت با 

انواع مشابه خارجي هستند، گفت: با توجه به توانمندي كشورمان در 
توليد انواع ظروف آشپزخانه بايد افزون بر اينكه نياز بازار داخلي را با 
توليدات ايراني تامين كنيم، زمينه  گسترش هرچه بيشتر صادرات 

توليدات ايراني را به كشورهاي همجوار فراهم كنيم. 

ظروف چدني واقعي نداريم
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران همچنين در 
ادامه گفت: ظروفي كه امروز مردم با نام چــدن از بازار خريداري 
مي كنند، درحقيقت آلومينيوم فشرده آلياژدار است. به اين صورت 
كه يكسري مواد ديگر از قبيل سرب، روي و مس را وارد آلومينيوم 
معمولي مي كنند تا محكم و مقاوم شود. درحقيقت چدن واقعي 

بسيار سنگين و غيرقابل استفاده است. 
 وي ادامه داد: كيفيت اين ظروف بســيار بهتر از نمونه هاي چيني 
آن است. مهم ترين خاصيت توليد در ايران اين است كه درصورت 
بروز مشكل كالاي موردنظر ضمن عودت به كارخانه نمونه سالم آن 

تحويل مشتري مي شود. 
كاظمي افزود: نكته مهم تر اين است كه تاجر مي تواند اجناس را با 

كيفيت هاي متفاوت نازك يا ضخيم وارد كند. 
اظهار تاسف از تبليغات گسترده كالاهاي خارجي

وي ضمن انتقاد از غرب زدگي و فرهنگ برخي در اين زمينه بيان كرد: 
جاي تاسف دارد كه مردم همچنان به نام و برندهاي خارجي تكيه 
دارند و با توجه به تبليغات گسترده رسانه ها هنوز به كالاي ايراني 
مطمئن نيستند.  كاظمي با بيان اينكه اكنون تنها چند برند در كشور 
توليدات شان را به كشورهاي لبنان، سوريه و عراق صادر مي كنند، 
افزود: بايد زمينه صادرات بيشتر فراهم شود كه در اين زمينه نيازمند 

برنامه ريزي مدون هستيم. 
وي با بيان اينكه صادرات اين بخش ناچيز است، گفت: راهكار افزايش 
صادرات جلوگيري از صادرات مواد اوليه و اختصاص مواد اوليه به 
توليد داخلي است كه توليد كنندگان بايد با سليقه عالي و كيفيت 
خوب توليد بازارهاي هدف را به دست بياورند.  او ادامه داد: در حال 
حاضر ركود در تقاضا كه باعث ركود توليد شده باعث عدم نقدينگي 
در بازار شده است كه قيمت ها بسيار افزايش و قدرت خريد كاهش 

يافته است. 
اين فعال صنفي از ديگر راهكارها براي حمايت از توليد داخلي گفت: 
حمايت مستقيم دولت در كنار ايجاد اتاق فكر براي توليدكنندگان 
بخش خصوصي كه باعث ايجاد بازارهاي هدف داخلي و خارجي 

مي شوند از ديگر راهكارهاست. 

رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشــپزخانه تهران همچنين 
افزود: دولت بايد با كاهش هزينه هاي توليــد، اين فرصت را براي 
توليدكنندگان فراهم كنــد تا بتوانند توليدات خــود را با قيمت 
مناسب به دســت مصرف كننده برســانند. وي با بيان اينكه بايد 
فرهنــگ اســتفاده از كالاي ايراني را بــراي مصرف كننده ايجاد 
كرد، افزود: كيفيت بســياري از محصولات داخلي مطلوب است 
و همه توليــدات داراي ضمانت پــس از فروش هســتند و بايد 
 فضاي رقابت در بازار ايجاد شــود تا توليدكننده داخلي متحمل 

ضرر و زيان نشود. 
به گفته كاظمي در حــال حاضر كارخانجات دولتــي با دريافت 
سوبسيدهاي ميلياردي از دولت فعاليت مي كنند و اين در حاليست 

كه از بخش خصوصي هيچ حمايتي انجام نمي شود. 

 امروز توليدات داخل، تامين  كننده نياز بازار داخل است
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران خاطرنشان كرد: 
توليدات داخل امروز تامين  كننده نياز بازار داخل است و اين توليدات 
از لحاظ كيفيت نيز مشــابه كالاهاي خارجي و حتي در مواردي 
از كيفيت بالاتري برخوردارند، اما بــازار اكنون با تهاجم برندهاي 
وارداتي مواجه است و مردم بيشــتر تمايل به استفاده از برندهاي 
مطرح را دارند.  وي افزود: خطوط توليد انواع ظروف تفلون به صورت 
تمام اتوماتيك با فناوري روباتيك فرصت حضور به توليدكنندگان را 
داد تا وارد فضاي رقابتي شوند و با توجه به استقبال مصرف كنندگان، 
توليد ظروف چدني از يك ماه پيش در دستور كار قرار گرفته است. 

كاظمي با بيان اينكه استفاده از ظروف چدني براي سلامتي افراد 
مفيد است، افزود: استفاده از ظروف تفلون به دليل جذب مواد تفلون 

بر اثر حرارت زياد توصيه نمي شود و بهتر است مصرف كنندگان از 
ظروف چدني استفاده كنند.  وي درباره اينكه مواد اوليه در اين بخش 
اكثرا وارداتي است، گفت: قيمت مواد اوليه به خصوص آلومينيوم و 
مواد سراميكي و مواد پتروشيمي براي توليد ظروف چدني گران 
است و اكنون هر كيلو آلومينيوم نســبت به سال گذشته گران تر 
شده است.  به گفته رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه 
تهران، بزرگ ترين و مهم ترين فعاليت اتحاديه مي تواند برگزاري 
نمايشــگاه هاي تخصصي در حوزه صنفي خود باشد كه راهكاري 
ويژه براي نمايش توان اقتصادي صنف محسوب مي شود. برگزاري 
اين نمايشگاه ها بستري را براي حضور هيات هاي تجاري كشورهاي 
همســايه فراهم مي آورد كه خود زمينه ساز گسترش صادرات در 

حوزه صنعت لوازم خانه و آشپزخانه كشور خواهد بود. 

 رئيس اتحاديه لوازم خانگي فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در گفتگو با »كسب وكار« بررسي كرد 

تمايل به برندهاي خارجي لوازم آشپزخانه

توليد و مصرف سنگ هاي تزئيني و نما 
در ايران داراي تاريخچه اي طولاني است. 
استفاده از اين سنگ ها در هزاره هـــاي 
نخست شكل گيري تمدن در سرزمين 
ايران، چه به عنوان سنگ هاي ساختماني 
و چه سنگ هاي تزئيني داخل بناها مرسوم بوده است. آثار بجامانده 
از مصرف چنين سنگ هايي در تخت جمشــيد، پاسارگاد، تخت 
سليمان و بسياري از بناهاي ساســاني وبناهاي اسلامي تا امروز 
در سراسر ســرزمين ايران پراكنده است. اشــياء زينتي ساخته 
شــده از انواع ســنگ هاي مرمر، مرمريت، اونيكس و غيره، اعم از 
 ظروف و زينت آلات زنانه، در موزه هاي ايــران و ديگر نقاط جهان 

وجود دارد. 
رئيس اتحاديه صنف سنگ بر و سنگ تراش تهران درباره وضعيت 
بازار سنگ در گفتگو با »كسب وكار« گفت: سنگ ايران از نظر طبيعي 
به خوبي و شهرت به بازارهاي جهاني، به ويژه به بازار فرآوري ايتاليا، 
ژاپن، كره و ديگر كشورهاي اروپايي و آسياي جنو بشرقي راه يافته 
است. ليكن محصولات فرآورده شده اين سنگ ها، براي پذيرفته 
شدن در بازار مصرف چنين كشورها يا كشورهاي حاشيه جنوبي 

خليج فارس جايگاهي شايسته اي ندارند. 
مهدي ملك زاده افزود: متاســفانه برخلاف فعاليت صنعتي ساير 
كشورها، خام فروشي مانع ارزآوري و موجب از دست دادن بازارهاي 
جهاني در كشورمان شده اســت و صنعت سنگ كشور هم از اين 
دغدغه مستثنا نيست. كشوري با چنين ذخاير غني معدني بايد 
كارخانه هاي ســنگ را براي بهبود بهره وري با تكنولوژي روز دنيا 

همگام سازد. 

خام فروشي؛ سرمايه ملي ايران را به يغما مي برد
اين فعال صنفي همچنين با اشاره به اينكه بدترين شيوه صادرات 
در جهان خام فروشي است، تصريح كرد: اين شيوه صادرات نه تنها 
سرمايه ملي ايران را به يغما مي برد، بلكه از ايجاد اشتغال ملي نيز 
جلوگيري مي كند، به طوري كه اشتغالي كه بايد در نتيجه فرآوري 
سنگ در ايران شكل بگيرد در يك كشور خارجي و براي بيكاران آن 

كشور ايجاد مي شود. 
در تاييد صحبت هاي رئيس اتحاديه صنف سنگ بر و سنگ تراش 
تهران لازم است يادآوري شود كه بيشتر وعده هاي مسئولان درباره 
رونق بخشيدن به حوزه توليد و صادرات در حد شعار است، به طوري 
كه اگر وضعيت اقتصاد و صادرات ايران را نسبت به ساير كشورهاي 
جهان در 20 سال گذشته مورد بررسي قرار دهيم خواهيم ديد كه 
ايران از بسياري از كشورهاي ديگر عقب افتاده، اين در حالي است كه 
درآمد كشوري مانند تركيه تنها از بخش صادرات سنگ سالانه بالغ 

بر چندين ميليارد دلار است. 
به گفته ملك زاده، قديمي بودن تكنولوژي هاي فرآوري در كشورمان 
باعث فرآوري در 6 يا 7 نوع سنگ شده است و اين موضوع در حالي 

رقم مي خورد كه روي 90گونه سنگ مي توان فرآوري انجام داد. 
رئيس اتحاديه سنگ بر و سنگ تراش تهران درباره توليدات داخلي 
سنگ، عنوان كرد: در حال حاضر كيفيت سنگ ايران قابل رقابت 
با محصولات خارجي شــده و محصولات متنوعي با موارد مصرف 

مختلف در كشور توليد مي شوند. به دليل همين موضوع ما واردات 
سنگ نداريم و كل نياز بازار را محصولات داخلي تامين مي كنند.

نتوانستيم در هيچ نمايشگاهي شركت كنيم
مهدي ملك زاده گفت: تحريم ها در ايــن صنف هم اثرگذار بوده و 
ما نتوانستيم در هيچ نمايشگاهي شركت كنيم. در حقيقت هيچ 
كشوري از ما براي شركت در نمايشگاه ها دعوت به عمل نمي آورد. 

تحريم ها همچنين روي صادرات ما هم اثر نامطلوبي گذاشــته به 
نحوي كه نتوانستيم به بازارهاي هدف دست بيابيم و صادراتي در 

شان و نام كشورمان داشته باشيم. 
تحريم ها دست صنعت ايران را از بازارهاي اصلي هدف كوتاه كرد؛ ما 
نبايد اين نكته را فراموش كنيم كه مهم ترين خريداران سنگ هاي 
ايراني، اروپايي ها و آمريكايي ها بودند، در حالي كه امروز كشورهايي 
سنگ ايران را خريداري مي كنند كه از قدرت خريد پاييني برخوردار 
هستند. وي ادامه داد: لياقت ســنگ ايراني اين نيست، ولي بحث 
تحريم ها از يك سو و نبود تسهيلات بانكي از سوي ديگر باعث شده 

سقف آرزوهاي صادرات ايران در زمينه سنگ كوتاه تر باشد. 

ماشين آلات صنعت سنگ به روز نيست
رئيس اتحاديه سنگ بر و سنگ تراش تهران همچنين با اشاره به 
استفاده از ماشــين آلات ايراني در اين صنعت، گفت: ماشين آلات 
ايراني كارخانه ها، يك نوع كپي برداري از ماشين آلات خارجي است. 
چند سري از ماشين هاي خارجي در كارخانه ها وجود دارد كه به 
زمان هاي خيلي قبل باز مي گــردد. اميدواريم با لغو تحريم ها و باز 

شدن راه ها بتوانيم از ايتاليا دستگاه هاي به روز را وارد كنيم. 
وي ادامه داد: به دليل به روز بودن ماشين آلات كشورهاي خارجي، 
شاهد كيفيت سازندگي تا حدودي مطلوب تر در توليد سنگ ساير 

كشورها هستيم. 

كيفيت مطلوب سنگ هاي تزئيني توليد داخل
ملك زاده درباره فعاليت كلي اين صنف در زمينه توليد سنگ تزئيني 
اظهار كرد: توليد سنگ هاي تزئيني در داخل داراي كيفيت خوبي 
اســت و توليد كنندگان ما با تلاش زياد خود را بالا كشيده اند تا با 
همين امكانات بتوانند با سنگ هاي خارجي برابري كنند.  به گفته 
وي در حال حاضر، ايتاليا باكيفيت ترين ســنگ تزئيني را در دنيا 

توليد مي كند. 
رئيس اتحاديه سنگ بر و ســنگ تراش تهران همچنين در ادامه 
وضعيت بازار اين صنف را نامناسب عنوان كرد و نسبت به تعطيلي 
توليدي هاي سنگ بر در شهرستان ها اظهار نگراني كرد. وي گفت: 
به جرات مي توان گفت كه بازار براي فعالان اين بخش نابود است؛ نه 
كاسبي و نه توليد و فروش وجود دارد. وضعيت بسيار بدي وجود دارد 

و كاري از ما ساخته نيست. 
ملك زاده اظهار داشت: بازار فروش ما به ساخت و سازوابسته است، 
زماني كه ساخت و ســازصورت نگيرد بازار دچار ركود خواهد شد. 
چندين ماه است كه ركود اقتصادي داريم، كاري به صنف خودمان 
هم ندارم؛ اما كاهش ساخت و سازبه بسياري از صنف هاي وابسته 

لطمه زده است. 

توليدي ها يكي پس از ديگري تعطيل شده اند
به گفته وي، توليدي ها يكــي پس از ديگري تعطيل شــده اند؛ 
البته اين اتفاق بيشتر در شهرستان ها رخ داده است؛ چون تهران 
توليدي هايش اندك است، يكسري از مغازه ها هم كارگرهايشان را 
جواب كرده اند و هدفشان هم اين است كه مثلا يك ميليون و 500 
هزار تومان از هزينه هايشان كاسته شود.  به گزارش »كسب وكار«، 
سرزمين ايران به دليل تنوع رخدادهاي زمين شناسي و عريان بودن 

نسبي سنگ هاي مختلف به دليل پوشش ناچيز جنگلي و خاك ها، 
از نظر طبيعي داراي پتانســيل بالايي از انواع سنگ هاي تزئيني و 
نما، از جمله سنگ هاي نرم بر و سخت بر است. اين فراواني و تنوع 
اجازه مي دهد كه ايران بتواند در بازار داخلي و جهاني جايگاه مهمي 
را كسب كند.  موقعيت جغرافيايي ايران از نظر به دست آوردن 
بازارهاي خارج نيز بسيار خوبست. زيرا كشورهاي حاشيه جنوبي 
خليج فارس، به مناســبت اينكه رهنمون هاي زمين شناسي 

محدودي دارند و كشورهاي اروپايي و خاور دور، به دليل مسائل 
زيست محيطي، امكانات كمتري براي گسترش معدنكاري و 
صنايع سنگين ازجمله صنعت سنگ را دارند و بالاخره به دليل 
گراني انرژي و كار، مزيت نسبي ايران براي توسعه اين صنعت را 
ندارند. لذا ايران مي تواند توليد بهتري داشته باشد و همچنين 
صنايع پايين دستي سنگ هاي تزئيني و نما بازار بهتري را براي 

صادرات ايجاد كند. 

 رئيس اتحاديه صنف سنگ بر و سنگ تراش تهران در گفتگو با» كسب و كار«: 

واردات سنگ تزئيني نداريم
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

پاركينگ
مردي با ظاهر آراسته در آمريكا وارد بانك 
مي شود. از ابتداي امر توجه همه مشتريان 
به ويژه كارمند بانك به تيپ و لباس هاي 
شيك اين مرد جلب مي شود. مرد پس از 
گپ و گفت با متصدي بانك، تقاضاي وام 
5هزار دلاري مي كنــد و قول مي دهد كه 
اين پول را بعد از 2هفته به همراه ســود 

تعيين شده به بانك برگرداند. 
كارمند بانك از اين شــخص تقاضاي ســند يا وثيقه اي مي كند كه بتوان 
آن را به عنوان ضمانتنامه در بانك نگه داشــت. مرد شيك پوش هم سند 
ماشين خود را تسليم بانك مي كند و كارمند هم پس از تطبيق مدارك، با 
وام 5هزاردلاري موافقت مي كند. پس از خروج مرد شيك پوش از بانك، 
كارمند، خودرو را به پاركينگ بانــك منتقل مي كند تا در نگهداري اموال 

مردم كوتاهي نكرده باشد. 
دقيقا 2هفته بعد، مرد شيك پوش 5هزار دلار را به همراه 15/86دلار سود، 
به بانك برمي گرداند و سراغ خودرو را مي گيرد. متصدي بعد از تشكر از اين 
مرد براي انتخاب بانك، به او مي گويــد: »طبق تحقيقاتي كه انجام داديم 
متوجه شديم كه شما يك مولتي ميليونر هستيد. بنابراين سوال اينجاست 

كه 5هزار دلار به چه درد شما مي خورد؟«
مرد لبخندي زد و گفت: »همانطور كه مي دانيد اتومبيل بنده 250هزار دلار 
ارزش دارد، بنابراين كجاي دنيا را مي توانم پيدا كنم كه آن را به مدت 2هفته 
نگهداري كند؛ آن هم تنها با 15/86دلار ناقابل؟ بنابراين از امانتداري شما 

متشكرم.«

اعتمادشكني ممنوع
پيتر دراكر بنيان گذار علم مديريت نوين معتقد 
بود: اعتماد يعني آشنايي با روش كار همديگر. 
اعتماد چسب اصلي همكاري در سازمان هاست. 
بدون اعتماد هم هيچ چيز سر جايش نمي ماند. 
هيچ آدمي نمي تواند با ديگري كار كند. هيچ 
آدمي جرات انتقاد از وضعيت موجود را نخواهد 
داشــت. از همه  مهم تر اينكه به گمانم اعتماد، 
رابطه برعكسي با پديده مشهور »زيرآب زني« در سازمان ها دارد. هر چقدر اعتماد 
بيشتر باشد؛ بدگويي و زيرآب زني عليه همديگر هم كمتر مي شود و بالعكس. فرقي 
هم نمي كند در چه سطحي؛ بين مدير و كارشناس هايش، بين خود كارشناس ها 
و حتی بين خود مديران. چند سال پيش دوست بسيار عزيزي در شركتش با اين 
موضوع روبه رو شده بود كه فردي، ديگري را به دزدي متهم كرده بود. او از آن فرد 
دليل خواسته بود و طرف دليلي ارائه نكرده بود. دوست من آن كارشناس را كه يكي 
از فني ترين و كليدي ترين آدم هاي سازمان بود اخراج كرده بود. البته بعدها دزدي آن 
طرف ديگر هم اثبات شد اما دوست من معتقد بود گناه اولي بزرگ تر است: شكستن 
اعتماد در سازمان. مديري كه اجازه بدگويي از ديگري را با يا بدون دليل و مدرك 
مي دهد بايد مطمئن باشد كه عليه خودش هم همين اتفاق خواهد افتاد و از آن بدتر، 
فردي كه عليه ديگران سخن چيني مي كند، بايد حواسش باشد كه روزي ديگر هم 
خواهد رسيد كه دنيا عليه او خواهد بود. هر دو طرف بايد از اين آگاه باشند كه اين 
كارشان تنها به شكسته شدن اعتماد در سازمان كمك مي كند و هيچ اثر ديگري 
نخواهد داشت. آدمي هم كه به ديگران اعتماد ندارد يا اعتماد ديگران را نسبت  به  هم 

خدشه دار مي كند، حتما به خودش هم اطميناني ندارد. 
اين روزها در شرايط بد اقتصادي سازمان ها شايد يكي از تاكتيك هاي بقا همين باشد 
اما جدا از مسائل اخلاقي، هزينه اين كار براي سازمان ها آنقدر زياد است كه بهتر است 
مديران سازمان ها حواسشان باشد كه تاثيرات بلندمدت اين رفتارها چيست. بدون 
اعتماد، حتی باشكوه ترين و قدرتمندترين سازمان ها هم از بين مي روند. تخريب 
اعتماد )چه راست بدون مدرك باشد و چه دروغ( فرقي با تخريب خود سازمان ندارد.

كسب وكار بي همتا
مطمئنا خيلي از شــما به دنبــال راه اندازي 
كسب وكاري هســتيد كه اميدواريد بتواند 
در آينده اي نه چندان دور، به ثمر نشســته 
و درآمدي براي تان داشــته باشد تا زندگي 
راحتي براي خــود رقم بزنيــد. كتابي را كه 
مي خواهيم براي شما معرفي كنيم، جزو آن 
دسته از كتاب هايي است كه نويسنده اش، تمام 
گفته هايش را تجربه كرده است. »مارك آلن« آنطور كه در اين كتاب توضيح داده، 
با چند نفر از دوستانش مي خواهد كسب وكاري را راه اندازي كند كه آنها را به تمام 
آمال و آرزوهايشان برساند. او اقرار مي كند كه در اوايل كار، اصلا نمي دانستيم كه 
مي خواهيم چه كار كنيم  اما پس از آشنا شدن وي با شخصي به نام »برني« اوضاع 
به كلي تغيير مي كند. برني چند روز متوالي از خارج از شركت، مشغول تماشاي 
افرادي مي نشيند كه به شركت رفت و آمد دارند. سرانجام باب آشنايي اين دو فراهم 
مي شود و مارك از ثروت بالاي برني متعجب مي شــود و آرزو مي كند كه وي در 
شركت او سرمايه گذاري كند. اين آرزو در 12 كليد در كتاب »كسب وكار بي همتا« 
به واقعيت تبديل مي شود كه هر كدامشان مي تواند يك گنج دست يافتني باشد. 
برني به مارك كمك مي كند تا خود و همكارانش را بهتر بشناسد و بداند كه دارد چه 
كار مي كند. او معتقد است كه در صورت شراكت، بايد يكي از اعضا حتما مسئوليت 
امور را به عهده بگيرد تا در مواقع بروز مشكل، تقصير را به گردن هم نيندازند. پس 
از آن تجسم آرزوها و اهداف شركتي را كه در انتظار دارند، به صورت مكتوب تهيه 

مي كنند تا هميشه جلوی چشمانشان باشد. 
برني بعد از قرار ملاقات هاي مكرر، بالاخره موافقت مي كند كه در شــركت مارك 
سرمايه گذاري كند؛ آن هم با مبلغي باور نكردني. از اينجاي داستان جذابيت هاي 

متنوع و هيجان انگيزي را شاهديم كه براي مارك اتفاق مي افتد.

حكايت

يادداشت مدير

كتاب

امیررضا حســنی، مدیر موسسه مطالعات و 
پژوهش های اقتصاد ایرانیان

به دســت آوردن ســود بديهی ترين هدف سرمايه 
گذاری است و همه محاسبات و استراتژی های مالی 
حول رسيدن به اين هدف شكل می گيرد. حتی اگر 
در محاسبات همه چيز اصولی و درست به نظر برسد، 
ممكن است در طول مسير سرمايه گذاری، انتخاب 
ها يا تصميم هايی از ما سر بزند كه هيچگونه سنخيتی 
با استراتژی های از پيش تعيين شده ما نداشته باشد. 
اينجاســت كــه توجــه بــه مفهومی بــا نــام مالی 
در   )Behavioral Finance(رفتــاری
 كنــار محاســبات و تحليــل ها مــی توانــد مديريت 

خردمندانه ای را در امر سرمايه گذاری برای ما رقم بزند. 
مالی رفتــاری با كمــك گرفتــن از ديگــر علوم 
انســانی نشــان مي دهد كه تصميم های مالی ما 

تنها بر مبنای شــاخص هاي اقتصادي و عقلانيت 
نيست؛ بلكه  مســائلی مثل افق ســرمايه گذاري، 
ميزان تحمــل خطر)ريســك(، اعتمــاد به نفس، 
ميزان اطمينــان و روانشناســی ذهنــی تاثيرات 
مهمــی در رفتارهای مالی و انتخاب هــای ما دارد. 
مالی رفتاری دانش بررســی ســبك ها و الگوهای 
 رفتاری است كه انســان ها در مناسبات اقتصادی 

خود بروز می دهند.
در واقع مالی رفتاری توضيح می دهد چرا و چگونه به 
هنگام سرمايه گذاری، پس انداز، هزينه كردن و قرض 
گرفتن پول، رفتارهايی می كنيم كه از نگاه مدل های 

سنتی مديريت مالی، غيرمنطقی به نظر می رسد.
پيوند علوم رفتاري و مباحث مالي، يك رويكرد جديد 
نسبت به شناخت بازارهاي مالي است. در اينجا برخی 
از ويژگی های رفتاری را كه بر تصميم های عقلانی 

ما در امور مالی و سرمايه گذاری اثر می گذارد، بيان 
می كنيم.

 مهمتريــن ويژگــی هــای رفتــاری كــه فرآيند 
تصميم گيری مالی را تحت تاثير قرار می دهند:

•        افراد اعتمــاد بيش از حد به دانــش و توانايی 
خود دارند.

•        ويژگي هاي مثبت و ســطح مهارت هاي خود 
را بيش از ديگران تصور می كنند و معتقدند بالاتر از 

ميانگين قرار دارند. 
•        موفقيت هايشــان را به ويژگي هاي ذاتي خود 
)مانند اســتعداد يا بينش( و شكســت هايشان را 
 بــه عوامــل بيرونــي )مثل بدشانســي( نســبت 

می دهند.
•        بر اســاس يك كليشــه خاص اقدام به تصميم 
گيري كنند. )مثلا به دنبال خريد سهام به اصطلاح 

»داغ« در بازارهاي مالي مي گردند و به سهامي كه 
در تحليل ها وضعيت جالبي نداشــته است اهميت 

نمی دهند(
•        در انتخاب و تصميم گيری، الگوهای گروهی را 

می پذيرند و همرنگ جماعت می شوند.
•        از روش های ابتكاری و ابداعی خودشــان برای 

آسان شدن تصميم گيری ها استفاده می كنند.
 همه مــا دچار ايــن حالت های رفتاری هســتيم؛ 
اما با شــناخت و آگاهی بيشــتر، می توانيم ردپای 
آنهــا و در تصميم گيــري های خود رصــد كنيم 
 و اســتراتژی آگاهانــه تــری طراحــی كنيــم.

بدين منظور نشســتی يكروزه تشكيل می شود كه 
علاقه مندان می توانند برای كسب اطلاعات بيشتر با 
تلفن 88611819داخلی 120 آقای عبدلی تماس 

بگيرند.

رنگ لباس در مصاحبه استخدام
داستانک

قراردادهاي تجاري در قوانين 
مدون كشور چه جايگاهي 

دارند؟
به عنوان يك فعال اقتصــادي قراردادهاي تجاري 
مختلفي را با ديگران منعقد مي كنم. اما ســوالي 
كه هميشه با آن مواجه بوده ام اين است كه آيا هر 
قراردادي كه بين طرفين تجاري منعقد مي شــود 
براي رسميت بخشــي و قانوني شدن نيازمند ثبت 
در دفاتر اسناد رســمي است؟كارشناس: در قانون 
تجارت تعريف خــاص از قراردادهاي تجاري ديده 
نمي شود. پاسخ اين اســت كه اصول كلي مربوط 
به عقود و قراردادها در قانون مدني تعريف شــده 
اســت. طبق ماده10 قانون مدنــي: »قراردادهاي 
خصوصي نسبت به كساني كه آن را منعقد كرده اند، 
در صورتي كــه مخالف صريح قانون نباشــد، نافذ 
است.« اين ماده به معني آن است كه طرفين قرارداد 
به هر شكل كه بخواهند در تنظيم قرارداد مختارند 
مگر آنكه توافق آنها بر خلاف نــص قانون، اخلاق 
حسنه و نظم عمومي باشد. البته بايد توجه داشت 
كه طبق مــاده5 قانون تجــارت: »كليه معاملات 
تجار، تجارتي محسوب مي شــود مگر ثابت شود 
معامله مربوط به امور تجارتي نيســت.« در نتيجه 
هر قراردادي بســته به اينكه بين تجار يا غيرتجار 
باشد، تجاري يا مدني محسوب مي شود كه در نحوه 
اصول و مقررات حاكم بر آنهــا تفاوت هايي وجود 
دارد. در صورتي كه قرارداد تجاري محسوب شود، 
تمامي اصول و مقرراتي كه در حقوق تجارت براي 
صلاحيت دادگاه ها و طرز رسيدگي و دلايل مثبته 
و ضمانت تضامني و غيره پيش بيني شده است، بايد 
در نظر گرفته شود. با اين وجود نمي توان قراردادها 
را به طــور كلي تحت عنــوان قراردادهاي مدني و 
قراردادهاي تجاري تفكيك كــرد. در ماده2 قانون 
تجارت قســمت اول، ذيل عنوان معاملات تجاري 
آمده است: »خريد يا تحصيل هر نوع مال منقول به 
قصد فروش يا اجاره اعم از اينكه تصرفاتي در آن شده 
باشد يا نشده باشد...« اينگونه خريد و فروش توصيف 
شــده، بخش اعظم معاملات تجــاري را در قالب 
قراردادها شامل مي شود كه روزانه بهطور خودآگاه و 
ناخودآگاه، شفاهي يا كتبي به انعقاد آنها مي پردازيم 
 كــه در اصطلاح تجاري بــه آنها »بيــع تجاري« 

اطلاق مي شود. 

اورژانس كسب و كار مهارت

براي پيشــرفت بايد ضعف ها را از بيــن برد يا روي 
نقاط قوت سرمايه گذاري كرد؟ اين سوالي است كه 
موسسه گالوپ از ميليون ها نفر در نقاط مختلف دنيا 
پرسيده است. ممكن است پاسخ شما مثل بسياري از 
افراد ديگر رفع ضعف ها باشد؛ ضعف هاي ما مي توانند 
»دانشي« يعني آشنا نبودن با تئوري ها، »مهارتي« 
يعني كمبود تجربه و »استعدادي« يعني ضعف ذاتي 
در كاري خاص باشند. ضعف هاي دانشي و مهارتي 
را مي توان پوشــش داد اما ضعف هاي استعدادي با 
ســرمايه گذاري بالا روي آن استعدادها هم ممكن 
است بهبودي در سطح متوســط داشته باشند. به 
عنوان مثال اگر شــما در نقاشي اســتعداد بالايي 
نداشته باشيد، زمان بسيار زيادي را بايد صرف تمرين 

كنيد تا بتوانيد به سطح متوسطي در نقاشي برسيد. 
در حالي كه شخص ديگري كه در اين زمينه مستعد 
است با صرف انرژي كمتري نسبت به شما مي تواند 
به نتايج بهتري دســت پيدا كند. مطابق تحقيقات 
موسسه گالوپ افرادي كه همواره در كار و زندگي 
خود موثر بوده اند و به دســتاوردهاي قابل قبولي 

رسيده اند اين نكات را رعايت كرده اند: 
آنها اســتعدادهاي خود را به خوبي مي شناسند و 
همواره به اين موضوع توجه مي كنند كه چه كاري را 
با چه كيفيتي مي توانند انجام دهند و بنابراين تعريف 

مشخصي از ضعف ها و قوت هاي خود دارند. 
آنهــا برنامه زندگــي و كار خــود را متناســب با 
استعدادهايشــان شــكل مي دهند و در مسيري 

حركت مي كنند كه از بالاترين استعدادهايشــان 
مي توانند استفاده كنند. اين گروه اهدافي متناسب 
با استعدادها انتخاب مي كنند و در نقش هايي قرار 

مي گيرند كه متناسب با قابليت هايشان است. 
اين گروه، كارهايي را كه در آن خوب هستند با چنان 
كيفيتي انجام مي دهند كه بسياري از ضعف هايشان 
زير سايه توانايي هايشان مي ماند و بروز چشم گيري 

ندارند. 
بنابراين براي ايجاد يك جريان موثر در زندگي خود 
به اين سوال پاســخ دهيد: چه كارهايي هست كه 
همواره مي توانيد آنها را با كيفيت عالي انجام دهيد؟ 
پاسخ به اين سوال مي تواند مســير حركت شما را 

روشن كند. 

رازي كه براي پيشرفت بايد بدانيد

تلاقی اقتصاد، روانشناسی و جامعه شناسی در مالی رفتاری

ويژگی های رفتاری فرآيند تصميم گيری مالی

خوب است كه در هنگام مصاحبه شغلي، به عوامل 
فرعي كه مي تواند روي رونــد مصاحبه تاثيرگذار 
باشد، دقت كنيم. آنچه شما به تن مي كنيد و لباسي 
كه مي پوشيد، حرف هاي بسياري درباره شخصيت 

و درون شما مي زند. 
به تازگي بررســي انجام شــده و در اين بررسي 

بهترين و بدترين رنگ هاي لباس در مصاحبه هاي 
استخدامي مشخص شده است. 

در اين تحقيــق 2999 مديــر كارگزيني و منابع 
انساني شركت كردند و بررســي روي آنها تكليف 
رنگ هاي زيــادي را براي مصاحبه   اســتخدامي 

نشان داد. 

بر اين اســاس رنگ هاي آبي و مشــكي بهترين 
رنگ ها براي مصاحبه استخدامي هستند. به بيان 
ديگــر لباس هايي به رنگ آبي و مشــكي بهترين 

تاثيرگذاري را در يك مصاحبه استخدامي دارند. 
به گزارش بانكي، رنگ هايي چون آبي، مشــكي، 
خاكســتري و قهوه اي كــه در اصطلاح رنگ هاي 

ســنگين خوانــده مي شــوند، در برخــورد اول 
 مي تواننــد مثبت تريــن تاثيــر را روي مخاطب 

بگذارند. 
اين در حالي است كه رنگ هايي چون نارنجي  و زرد 
كه رنگ هاي زنده تر يا در اصطلاح جيغ هســتند، 

چندان اثر مطلوبي روي طرف مقابل ندارند. 


